
به سختی فولاد، به شیرینی افتتاح

سال نو مبارک

رئیس جمهور:
ایران در تولید آهن اسفنجی اول در جهان 

است . امروز ظرفیت تولید ما در فولاد 
32 میلیون تن است که یک قدرت 

بزرگ در فولاد  هستیم.

اکتشافات ، مشکل تامین
سنگ آهن را حل می کند

رئیس هیات عامل ایمیدرو:

صادرات 15 میلیون تن 
فولاد   دیگر   رویا نیست

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 رهبر معظم انقلاب :
 رشد 15 برابری تولید فولاد 

 در کشور نسبت به قبل از انقلاب   
 از دستاوردهای نظام 

جمهوری اسلامی است
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راه اندازی طرح های استانی فولاد،  به رغم چالش هایی که داشتند و طی 4 سال اخیر 
پشت سرگذاشتند،  از دو جنبه قابل بررسی هستند. جنبه اول نگاه مردم منتظر 7 
استان بود که بالاخره پس از گذشت سال ها انتظار، شاهد به ثمر نشستن این پروژه ها 
شده اند. کارخانه آهن اس�فنجی فولاد سفید دشت چهارمحال و بختیاری،  نخوت 
چند ساله پروژه های استانی را شکست و به سرعت به مرحله تولید و فروش محصول 
رسید. در نیمه اول س�ال جاری نیز کارخانه آهن اسفنجی فولاد ش�ادگان به مدار 
 تولید پیوست که این امر جنبه دوم و قابل توجه طرح های استانی فولاد را منعکس 
می س�ازد و آن  عینیت یافتن تکنولوژی ایرانی تولید آهن اس�فنجی است. اگرچه 
برخی کارشناس�ان در ابتدای امر تردیدهایی نس�بت به نوع عملک�رد این روش 
 Persian یا همان  PERED  ،داشتند که البته قابل احترام اس�ت،  اما در عالم واقع
Reduction محصولی ارایه داد که به زعم کارشناس�ان، از درجه کیفی بالایی هم 

برخوردار بود. همچنین کاهش مص�رف گاز،  برق و آب از ویژگی های ش�اخص این 
تکنولوژی اس�ت.  حال چنانچه از دیدگاه کلان به این موض�وع بنگریم،  از این پس 
بخشی از توسعه صنعت فولاد با تکنولوژی انجام می شود که هزینه هایی پایین تری 

نسبت به روش های خارجی دارد که یکی از نمونه های آن به کاهش چشمگیر حق 
لیسانس مربوط اس�ت. علاوه بر این، انحصاری که در فناوری تولید آهن اسفنجی 
وجود داش�ت اکنون شکس�ته اس�ت و این امر جای بسی خرس�ندی برای اهالی 
 فولاد دارد و به جرات می ت�وان آن را یکی از نمونه های ش�اخص اقتصاد مقاومتی 
دانس�ت.اکنون دو طرح دیگر در پروژه های استانی فولاد در انتظار افتتاح است که 
با تکنولوژی پرد، محص�ول تولید خواهند کرد و بدین ترتی�ب تصویر کامل تری از 
فعالیت آن به متخصصان ارایه می دهد و قدرت مهندس�ان ایرانی در تصویر بزرگ 
تری نش�ان داده خواهد شد.خوش�بختانه ص�دور خدمات فنی و مهندس�ی این 
تکنولوژی آغاز شده و امیدواریم نقطه آغازینی بر اقدامات مشابه در آینده نزدیک 
باشد. ایران با داش�تن امکانات خدادادی برای توسعه صنایع معدنی و به طور اخص 
فولاد،  نیاز به یک بال دیگر برای پیشرفت در این حوزه داشت که این مهم اکنون در 
دستان متخصصان این مرز و بوم قرار دارد. مطمئنا این امر آینده ای بهتر برای صنعت 
فولاد ایران رقم خواهد زد و الگویی برای سایر بخش ها در جهت خلق یا بهینه کردن 

تکنولوژی های تولید خواهد شد.

پرد؛ الگویی برای توسعه صنایع معدنی

   به نظر جنابعالی چه اتفاقات�ی در حوزه فولاد طی 
سال های اخیر افتاده است؟

از سال های 92 تا 96 بیش��ترین تلاش برای تامین توازن در 
چرخه فولاد از س��وی وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام 
ش��د که در همین راس��تا س��طح فعالیت های گندله سازی 
با حمای��ت دولت ت��ا 90 درص��د افزای��ش یافت و س��طح 
فعالیت های ن��ورد از 26 درصد رش��د تجاوز نک��رد تا توازن 

منطقی در تولید به دست آید.
ایران در سال گذشته 6.6 میلیون تن فولاد به خارج از کشور 
صادر کرد و این رویه موجب ش��د تا ای��ران در دولت یازدهم 
تبدیل ب��ه صادرکننده فولاد ش��ود. این در حالی اس��ت که 

میزان صادرات سال 92 به 200هزار تن رسیده بود. 
همچنین در ابتدای فعالیت دولت یازدهم سالانه 28 میلیون 
تن کنسانتره سنگ آهن تولید می ش��د که این رقم اکنون 
در مرز 50 میلیون تن کنسانتره در سال رسیده و قرار است 
تا پایان س��ال میزان تولید کنسانتره س��نگ آهن نیز به 55 

میلیون تن برسد. 
در ابتدای فعالیت دولت یازدهم سالانه 21 میلیون تن گندله 
تولید می ش��د که این رقم هم اینک به س��الانه41 میلیون 
تن رس��یده و در این بخش هم قرار است تا پایان سال به 45 

میلیون تن برسد.

   به اقدام�ات مهم چند م�اه اول  دول�ت دوازدهم 
در بخ�ش مع�دن و صنایع معدن�ی اش�اره کنید، چه 

موضوعی برجستگی بیشتری پیدا می کند؟
یکی از اقدام ه��ا در بخش معدن و صنایع معدنی کش��ور در 
پنج ماه دولت دوازدهم تشکیل شورای معادن استان هاست 
که برای هدایت مسائل معدنی در هر استان اختیارات بسیار 
خوبی دارد. تاکنون در زنجیره ف��ولاد به فعالان بخش زغال 
سنگ توجه کمی شده بود که با برنامه ریزی هایی انجام شده 
و تنظیم قیمت فروش زغال س��نگ به نظر می رسد بتوانیم 
عدالت را در این موضوع شاهد باش��یم و ایمنی این معادن را 

ارتقا دهیم.

   اخیرا اعلام ک�رده اید که بخش�ی از منابع حاصل 
از واگذاری ها سازمان های توس�عه ای باید به همین 
س�ازمان ها برگش�ت داده ش�ود. این موضوع با چه 

هدفی اعلام شده است؟
این امر در س��ال های اخیر هم مطرح ش��د اما عملی نشده 
بود. در واق��ع 70 درصد از ف��روش ش��رکت های متعلق به 
سازمان های توسعه ای به خود آنها بازگردد. در لایحه بودجه 
س��ال 97 تا حدودی این موضوع مورد توجه قرار گرفته و با 
لطف معاون اول رییس جمهور تبصره ای به تصویب رسیده 
که به امید خدا از تصویب مجلس نیز خواهد گذشت و ابلاغ 
خواهد ش��د که امیدواری��م قدم های مؤث��ری در این زمینه 
برداش��ته ش��ود. در این روش ایمیدرو برای انجام یک طرح 
وارد می ش��ود، در یک نقطه ای طرح را با مش��ارکت بخش 
خصوصی و غیردولتی به پایان می رس��اند و سپس به تدریج 
خارج می ش��ود و کار جدیدی را آغاز می کند که این ویژگی 

مهم سازمان های توسعه ای است.
   اقدامات انجام ش�ده در بخش اکتشاف را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
با توجه به اینکه اهداف کلان ح��وزه معدن و صنایع معدنی 
در چش��م ان��داز 1404 اهمیت بالای��ی برای ی��ن بخش و 
صنایع پایین دستی دارد باید پیش از رس��یدن به آن سال، 
تمام اقدام��ات لازم برای تامین خوراک صنایع انجام ش��ده 
ش��ده باش��د. یکی از مهمترین پیش نیازهای این بخش ها،  
انجام اکتش��اف برای تامین مواد اولیه کارخانه های فراوری 
اس��ت که در بالادس��ت زنجیره تامین قرار می گیرند. انجام 
250 هزار کیلومتر مربع کار اکتش��افی در 21 استان کشور 
کار بزرگ و ماندگاری است که توسط ایمیدرو و با همکاری 
وزارت صنعت معدن و تجارت و س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتشافات معدنی انجام شده است. طبق گزارشی که ایمیدرو 
اعلام کرده فاز شناس��ایی مح��دوده های معدن��ی به اتمام 
رسیده و فازهای بعدی برای دستیابی به ارقام و اعداد جدید 

و ذخایر قابل اطمینان آغاز شده است.
در دولت دوازدهم نیز شناسایی پهنه های معدنی به صورت 
جدی تر ادامه می یابد و ب��ه زودی چندین نقطه امیدبخش 
اعلام می شود؛ 15 پهنه معدنی نیز به زودی از سوی ایمیدرو 

در اختیار بخش خصوصی قرار می گیرد. 

   برای جذب سرمایه در تامین تجهیزات معدن یا به 
طور کلی تامین سرمایه چه اقداماتی باید انجام شود؟ 
واقعیت این اس��ت ک��ه زنجیره ف��ولاد برای دس��تیابی به 

اهداف توس��عه ای به 30 میلیارد یورو نیاز دارد. یعنی بخش 
قابل توجهی از س��رمایه ح��وزه معدن و صنای��ع معدنی به 
این زنجی��ره تعلق دارد. این رقم س��رمایه ب��رای حوزه های 
زیرساختی، توسعه واحدهای معدنی، فراوری، آهن اسفنجی 
تا شمش اس��ت. در این میان جذب س��رمایه از موضوعات 
اصلی معدن اس��ت. در طرح جامع فولاد برای تجهیز معادن 
حدود 600 میلیون یورو نیاز است و در زمینه فولاد نیز 8.5 

میلیارد یورو منابع مالی نیاز داریم. 
با وجودی ک��ه در همه زمینه ها ظرفیت ایجاد ش��رکت های 
مش��ترک وجود ندارد، اما فولاد این ظرفیت را دارد و منافع 
متعددی از ناحیه »جوینت ونچر«ها نصیب کش��ور خواهد 
شد. از س��وی دیگر، برای بالا بردن قدرت چانه زنی در حوزه 
سیاس��ی نیز به »جوینت ونچر« های قوی نیاز داریم. حدود 
100 میلیون تن ظرفیت جدید در حوزه کنسانتره، گندله، 
فولاد خام و آهن اس��فنجی در قالب 73 ط��رح جدید قابل 

تحقق خواهد بود. 

  یکی از پی�ش نیازهای توس�عه هر بخش�ی آماده 
سازی زیرساخت ها است. در این بخش چه نیازهایی 

داریم؟
برای تامین زیرس��اخت های صنع��ت فولاد کش��ور به 19 
میلیارد یورو منابع نیاز داری��م که بخش عمده ای از آن برای 

توسعه ریل و برق است.
تامین آب و برق و دیگر زیرساخت ها به عنوان نیازهای اصلی 
تولید فولاد است که  در این زمینه نیازمند مشارکت سیستم 

بانکی و... هستیم. 
به طور حتم اگر ش��بکه ریلی توسعه پیدا نکند 420 میلیون 
تن بار باید به س��طح جاده می رود که یا جاده ها را تبدیل به 

کشتارگاه می کند و یا زنجیر فولاد از کار می افتد.

  رویکرد شما در خصوص س�ودده کردن طرح های 
فولادی چیست؟

راهی ک��ه در دنیا راجع به س��ودده تر ش��دن مجموعه های  
فولادس��ازی، موثر بوده و بس��یار پیگیری می ش��ود؛ ادغام 
واحدهای فولادی در هم اس��ت. یعنی ایجاد مجموعه هایی 
که کاهش قابل توجه هزینه های س��ربار، اس��تفاده از منابع 
مالی و مدیریتی را برای فولادس��ازان کوچکتر فراهم کند به 
گونه ای که همچون شرکت های بزرگ در بازار ظاهر شوند. 
در همین حال باید این تفکر نزد مدیران و س��رمایه گذاران 
ایجاد ش��ود که نباید به ایجاد واحدهای کمتر از یک میلیون 

تنی فولاد فکر کرد.

   جایگاه بازار در آینده صنایع معدنی یا بخش فولاد 
چگونه است. چالش این بخش ها چیست؟

از دیگ��ر چالش ه��ای صنعت ف��ولاد تامین س��نگ آهن و 
رکود بازار داخلی اس��ت که آینده پژوهی در موضوع فولاد و 
محصولات جایگزی��ن به عنوان یک��ی از موضوعات مهم این 

همایش می تواند در دستور کار قرار گیرد.
اما در حوزه فولاد می توانیم بخش خصوصی را درگیر کنیم 
که این مس��وولیت به بخش دولتی و خصولتی بر می گردد، 
چرا که حضور بخش خصوصی واقعی در این حوزه، اکسیری 

حیات بخش است. 
امس��ال یکصد هزار میلی��ارد ری��ال برای نوس��ازی صنایع 
اختصاص یافته و 1.5 میلی��ارد دلار برای صنایع کوچک که 
معادن هم جزو آنهاست با نرخ تسهیلات اعطایی 11 درصد 

اختصاص یافته است.
شاخص رشد صنعت فولاد متناسب با شاخص توسعه یافتگی 

کشور به ش��مار می آید و یکی از صنایع مادر کش��ور ما نیز با 
توجه به پتانس��یل های موجود همین صنعت فولاد اس��ت و 
در این زمینه ستاد عالی برای پیگیری مشکلات حوزه فولاد 
کشور تشکیل دادیم تا تمام طرح های فولاد کشور را به دقت 

و شبانه روز رصد کنند.

   وضعیت صادرات فولاد ایران به چه صورت است و 
در حال حاضر به چه کشورهایی صادرات داریم؟

از ابتدای فروردین تا پایان آذر امسال، 6 میلیون و 370 هزار 
تن انواع فولاد ش��امل مفتول، لوله های فولادی و اتصالات، 
ورق نورد سرد و گرم، ش��مش و محصولات نیمه نهایی، ورق 
گالوانی��زه و میله های نورد گ��رم به خارج ص��ادر کردند که 

ارزش این محصولات، 2 میلیارد و 340 میلیون دلار است.
مقاصد صادراتی ما طی ماه های گذش��ته کشورهای امارات 
متحده عربی، ایتالی��ا، تایلند، اندونزی، افغانس��تان، عمان، 
مصر، تای��وان، عراق، ترکی��ه، هند، س��ودان، اردن، بلژیک و 
اسپانیا بود که94 درصد محصولات فولادی به این کشورها 
بوده است. در این حوزه قدم های خوبی برداشتیم و توانستیم 
س��هم خود را در فولاد جهان به 1/ 1 درصد برسانیم که این 
مهم نش��انگر تلاش و جدیت در فعالیت های فولادی کشور 
است، اما همچنان برای رس��یدن به توازن در زنجیره فولاد 

باید اقدامات بیشتری انجام شود.  
امروز ایران رتبه چهاردهم تولید فولاد را در جهان دارد و در 
هشت ماهه سال 2017 با رش��د 15.7 درصدی به پیشرفت 

خوبی رسیده است.

   هدفگ�ذاری وزارتخانه در تولی�د و صادرات آهن 
اسفنجی را چطور ترسیم کرده اید؟

سپیددش��ت نخس��تین واحد فولادی بود که سال گذشته 
افتتاح شد. واحد تولید آهن اس��فنجی فولاد میانه به عنوان 
یکی از طرح های توسعه این مجتمع با ظرفیت تولیدی 800 
هزار تن آهن اسفنجی در سال ایجاد ش��ده است. این طرح 

توسعه شامل سه بخش احیا، ذوب و نورد است.
ش��ادگان دیگر طرح فولادی اس��ت که به عنوان نخس��تین 
واحد تولید آهن اسفنجی با تکنولوژی PERED  امسال به 

بهره برداری رسید.  
طرح فولاد غدی��ر نی ریز هم با س��رمایه گذاری 65 درصدی 
شرکت سرمایه گذاری غدیر و 35 درصدی ایمیدرو در بهمن 

ماه امسال به بهره برداری رسید. 
در پایان سال 1395 ایران با ظرفیت 24 میلیون و 500 هزار 
تنی تولید آهن اس��فنجی دارنده رتبه نخس��ت جهان است 
و پیش بینی ش��ده تا پایان س��ال 96 رکورد یک میلیون تن 
صادرات این محصول را ثبت کنیم.  رسیدن به صادرات 15 

میلیون تنی فولاد نیز دیگر رویا نیست. 

   طی سال های اخیر چه تغییراتی در جایگاه جهانی 
ایران در بخش فولاد ایجاد شد است؟

انجمن جهانی ف��ولاد در خصوص وضعی��ت تولید، مصرف، 
واردات، ص��ادرات فولاد کش��ورها طی 10 س��ال گذش��ته 
گزارشی را منتش��ر کرده است که نش��ان می دهد در سال 
2007، کش��ور ما ب��ا ت��راز تج��اری منف��ی 11.6 میلیون 
تن ف��ولاد اولی��ن واردکننده منطق��ه بود. خوش��بختانه با 
ت��لاش مدی��ران و متخصصان این ح��وزه، در س��ال 2016 
به تنه��ا ص��ادر کننده مطل��ق منطق��ه تبدی��ل  جایگزین 
ترکیه اس��ت. رش��د روند ص��ادرات ای��ران در س��ال جاری 
ب��ا افزای��ش 22درصدی تن��اژ همراه ب��وده که رتب��ه ایران 
را در وضعی��ت مثب��ت و صدر کش��ورهای منطق��ه تثبیت 
می کند. از س��وی دیگر گزارش منتشرش��ده از س��وی این 
انجمن در س��ال 2017 نس��بت به س��ال قبل از آن حدود  
10 درصد رش��د تولید فولاد داش��تیم در حال��ی که همین 
 رشد تولید در کش��ورهای پیش��رفته از یک درصد افزایش

 پیدا نکرده است.

وزیر صنعت  معدن و تجارت  :

صادرات 15 میلیون تن فولاد، دیگر رویا نیست

مقاصد صادراتی ما 
طی ماه های گذشته 

کشورهای امارات 
متحده عربی، ایتالیا، 

تایلند، اندونزی، 
افغانستان، عمان، 

مصر، تایوان، عراق ، 
ترکیه، هند، سودان 

، اردن ، بلژیک و 
اسپانیا بود که 94 
درصد محصولات 

فولادی به این 
کشورها بوده است

مهدی کرباسیان
رئیس هیات  عامل ایمیدرو 

تش�کیل ش�ورای معادن، توازن در زنجیره فولاد، صادرات 15 میلیون تنی فولاد مهم ترین کلیدواژه های وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در گفت و گو با ویژه نامه 7 طرح فولادی است که مشروح آن را در ادامه می خوانید:
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داس��تان هفت طرح یا به ط��ور دقیق تر 
 8 طرح ف��ولادی به پیش از س��ال 85 باز 
می گردد. این طرح ها اگرچه از شهریور 85 کلنگ زنی 
شدند اما پیشتر در قالب طرح جامع فولاد تعریف شده 
بودند به ط��وری که با هدف اقتصادی و رقابتی ش��دن 
تولید، کارخانه های بزرگ از جمله فولاد خوزس��تان، 
فولاد مبارک��ه و ذوب آه��ن و فولاد خراس��ان در کنار 
برخی مناطق جنوبی کشور، بار توسعه فولاد را برعهده 
گرفته گیرند. اما با پایان یافتن دولت هش��تم، در سال 
84 و از بین رفتن تمرک��ز در تصمیم گیری، پرونده ای 
جدید برای کش��ور گش��وده شد.  در آن س��ال تصمیم 
بر آن ش��د که با هدف توس��عه اجتماع��ی و اقتصادی 
مناطق ک��م برخ��وردار، 8 پ��روژه 800ه��زار تنی هر 
کدام ش��امل یک بخش احیای مس��تقیم و یک بخش 
فولادس��ازی، در 8 نقطه کش��ور تعریف و پیاده سازی 
ش��ود. زمانی که این بحث ه��ا در گرف��ت منتقدان به 
میدان آمدند و از غیراقتصادی بودن و مش��کلات آتی 
آن ها س��خن گفتند به طوری که موض��وع تامین آب، 

تامین مواد اولیه و پایین ب��ودن مقیاس تولید در صدر 
دلایل منتقدان قرر داشت. با اینحال رییس دولت نهم 
بر اجرای آن پافش��اری کرد و علی رضا طهماس��بی به 
عنوان نخس��تین وزیر صنایع و مع��ادن دولت، مدیران 
ایمی��درو را فراخواند و برنامه های خ��ود در فولادهای 
استانی را تش��ریح کرد. طهماس��بی خواست که نقاط 
مختلف برای احداث طرح های استانی فولاد مشخص 
شوند. در چنین شرایطی مدیران وقت تصمیم گرفتند 
در آن شرایط، به زعم خود نقاط بهینه را روی میز وزیر 

بگذارند.
ش��هریور 85 در یک هفته پرترافیک تیمی متشکل از 
مدیران ارشد ایمیدرو و شرکت ملی فولاد در یک سفر 
زمینی، راهی 8 شهرستان ش��امل میانه در آذربایجان 
شرقی،  سفید دش��ت چهار محال و بختیاری، شادگان 
در خوزس��تان، نی ری��ز در ف��ارس، باف��ت در کرمان، 
بافق در یزد، قائنات در خراس��ان جنوبی و س��بزوار در 
خراسان رضوی  ش��دند. البته این س��وی برنامه های 
کلنگ زنی، اتفاقاتی افتاد که برای ناظران خاطره انگیز 

شد. به طور مثال، بخش��یدن زمین طرح فولاد قائنات 
از س��وی کش��اورران به پروژه، یکی از هم��ان لحظات 
است. زمین هایی که تا س��ال قبل آن به کشت زعفران 
اختصاص داشت اما با وس��اطت موسی قربانی نماینده 
آن منطقه، کش��اورزان از زمین های خود گذش��تند تا 
سال ها بعد شاهد درآمدن فولاد از آن زمین ها باشند.  
از س��وی دیگر جا به جا ش��دن زمین برخ��ی طرح ها 
همچون فولاد س��بزوار یا وجود آب های زیرزمینی در 
شادگان که هزینه  ساخت را بالاتر از مقدار پیش بینی 
شده می برد. در فولاد سفید دشت هم مدتی بین چند 
روستا، مناقشه ای بر س��ر خط انتقال آب به میان بود. 
البته در میانه این مس��یر،  پروژه فولاد بافق در سال 90 
به یکی از تجار قدیمی فولاد به ن��ام علی محمد ابویی 
مهریزی عضو هیات مدیره س��ندیکای تولیدکنندگان 
لوله و پروفیل فروخته ش��د. ابویی رق��م 110 میلیارد 
تومان را در آن س��ال به صورت نقد، پرداخت کرده بود 
اما پس از چندی متوجه شد که در هنگام انتقال پروژه، 
 برخی ام��وال منتقل نش��ده اند،  تکلی��ف زمین معلوم 

س�ال ۸۲ مطالعات جامع فولاد کش�ور به عنوان پیش�نیاز برنامه های س�وم و چهارم و پنجم توس�عه  
اقتصادی کش�ور توس�ط ش�رکت ملی فولاد ایران با نگاهی به افق 14۰4 انجام گرفت. ب�ا توجه به نیاز 
کشور به تولید فولاد خام ،برنامه  افزایش ظرفیت اسمی تولید فولاد خام تا سقف  17.1 میلیون تن در سال، طی مصوبه 
 4۳ و پس از تصویب ش�ورای اقتصاد به س�ازمان توس�عه و نوس�ازی معادن و صنایع معدنی ایران مجوز داده شد تا در 
طرح های استانی برای تولید 4.6 میلیون تن فولاد خام س�رمایه گذاری کرده و یک سال پس از بهره برداری حداقل 51 
درصد از سهام آنها را به بخش غیر دولتی واگذار کند. طرح های هش�ت گانه در ۸ منطقه کم برخوردار و محروم کشور  
یعنی  سفید دشت در استان چهار محال و بختیاری،نی ریز در استان فارس، شادگان در استان خوزستان، میانه در استان 
آذربایجان شرقی ، قائنات در استان خراسان جنوبی، سبزوار در استان خراسان رضوی، بافت در استان کرمان، بافق در 
استان یزد ،کلید خورد، اما خیلی زود روند ساخت این طرح ها کند و حتی متوقف شد؛ مشکل اصلی هم مثل همیشه نبود 

منابع مالی مورد نیاز برای ادامه ساخت بود.

نیست،  موضوع تامین گاز و حتی مواد اولیه برای دوران 
ساخت نیز در ابهام قرار داش��ت. وی شکایات بسیار به 
نهادهای قانون��ی برد اما تا مدت ه��ا در همان وضعیت 

قرار داشت.
این پروژها به گواه کارفرما،  مجریان و پیمانکاران امید 
فراوانی را نزد مردمان آن شهرستان ها و حتی استان ها 
ایجاد کردند به امید اینکه تولی��د فولاد،  کار و درآمدی 
قابل اتکا ب��رای آن ها ایجاد می کند اما طولانی ش��دن 
روند اجرایی پ��روژه ها، دلس��ردی هایی ب��رای اهالی 
فولادهای استانی ایجاد می کرد. حتی پس از سال 89 
به س��بب تزریق نش��دن منابع مالی، پروژه ها به توقف 
رسیدند. این در حالی اس��ت که قرار بود تمامی این 8 
طرح تا سال 88 به تولید برس��ند. بعدها فولاد بافت به 
دلیل کمبود آب، دچار تغییراتی شد و ساخت کارخانه 

گندله را در دستور کار قرار داد.
تا س��ال 92 اتفاق خاصی برای این پروژه ه��ا رخ نداد. 
حتی در ماه های پایانی دولت دهم لیستی برای پروژه 
های نیمه تمام ب��ا نام "پروژه های مهر" آماده ش��د که 
اتمام ط��رح ها پی��ش از آن دولت رخ ده��د که چنین 

برنامه ای مجال اجرایی شدن نیافت.
در نیمه س��ال 92 و همزمان با حض��ور دولت یازدهم،  
طرح ه��ای اس��تانی ف��ولاد در دس��تور کار ایمی��درو 
قرار گرفت که به ه��ر نحوی به اتمام برس��ند و خاطره 
طولانی شدن س��اخت پروژه ها از اذهان عمومی پاک 
ش��ود. مدیریت ایمی��درو ابتدا ب��ا تعریف اس��تراتژی 
جدید، بخ��ش خصوصی را ب��ه یاری طلبی��د و به طور 
متوس��ط تنها 35درصد س��هام طرح ه��ا را در اختیار 
خود نگ��ه داش��ت و باق��ی را در اختیار ش��رکت های 
فولادی یا س��رمایه گذاری ق��رار داد. در همان زمان با 
فاینان��س چین 1.8 میلی��ارد یورو ج��ذب این طرح ها 
شد. فرایند س��اخت جانی دوباره گرفت و امیدها برای 
راه اندازی مجدد زنده ش��د. هر چند همچنان منتقدان 
 از دور بودن منط��ق اقتصادی این پروژه ها داد س��خن 

می دادند.
در نهای��ت نخس��تین ط��رح در آب��ان 95 ب��ا حضور 
مع��اون اول ریی��س جمهوری افتتاح ش��د. در س��ال 
96 نیز ش��ادگان ب��ه تولید رس��ید اما آهن اس��فنجی 
میانه زودت��ر به به��ره برداری رس��ید. یک��ی از نکات 
این طرح ه��ا این اس��ت که 4 ط��رح از 7 ط��رح باقی 
 Persian Reduction ایران��ی ب��ا روش  مان��ده 
اجرایی ش��دند و تکنول��وژی ایرانی به بوت��ه آزمایش 
گذاشته ش��د. پس از شادگان،  نی ریز و س��بزوار نیز به 
 تولید رس��یدند و ابتدا نی ریز افتتاح ش��د و پس از آن 
س��بزوار.پرونده طرح های اس��تانی فولاد رفته رفته در 
حال بسته شدن است البته در بخش آهن اسفنجی، به 
این دلیل که هنوز بخش فولادسازی در جریان ساخت 
اس��ت و در انتظار راه ان��دازی. مدیران فعل��ی ایمیدرو 
بارها طی سالیان اخیر تاکید کرده اند چنانچه قرار بود 
امروز راجع ب��ه چنین حجمی از تولی��د تصمیم گیری 
شود قطعا شاهد پراکند شدن این میزان ظرفیت تولید 

نبودیم. 

 طرح های استانی فولاد؛ پرونده ای 
با برگ های پراکنده

در 7 طرح فولادی؛
مدیریت ایمیدرو ابتدا 

با تعریف استراتژی 
جدید، بخش 

خصوصی را به یاری 
طلبید و به طور متوسط 

تنها 35 درصد سهام 
طرح  ها را در اختیار 
شرکت های فولادی 

یا سرمایه گذاری قرار 
داد. در همان زمان با 

فاینانس چین 1/8 
میلیارد یورو جذب  این 

طرح شد

راهی که در دنیا 
راجع به سودده تر 

شدن مجموعه های  
فولادسازی،موثر بوده 

و بسیار پیگیری می 
شود؛ ادغام واحدهای 

فولادی در هم است 
یعنی ایجاد یک سری 

مجموعه هایی کاهش 
هزینه های سربار به 

میزان زیاد و استفاده از 
منابع مالی و مدیریتی 

فولادسازان بزرگ برای 
فولادسازان کوچکتر 

است.

احمد بختیار 

سمیه عرب

پس از روی کار آمدن دولت یازدهم و انتصاب مهدی کرباس�یان به 
سمت مدیرعاملی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران، موضوع ۸ طرح فولادی با جدیت بیستری پیگیری شد و بعد 
از واگذاری یکی از این طرح ها به بخش خصوصی، ایمیدرو توانست 

منابع مورد نی�از 7 طرح باقی مان�ده را از طریق فاینانس 
چینی ها تامین کند و در نتیجه اولین طرح یعنی کارخانه 
فولاد سپیددشت در س�ال 94 به بهره برداری رسید و به 
دنبال آن افتتاح فولاد سپیددشت، میانه، شادگان و نی 
ریز نیز امیدها را ب�رای راه اندازی کام�ل 7 طرح فولادی 

دوباره زنده کرد.
برای روشن تر شدن زوایای بیش�تری از 7 طرح فولادی 
کشور پای گفت و گو با محمود اسلامیان نشسته ایم که 

متن آن در ادامه آمده است؛

   چگونه ۸ طرح فولادی کلید خورد و به نظر شما ارائه 
این طرح ها بر اساس مطالعات کافی صورت گرفته است؟

احداث این ۸ کارخانه فولادس�ازی، تصمیمی بود که در 
دولت قبلی گرفته شد و از نظر بس�یاری از کارشناسان 
خبره فولاد،تصمیم درس�تی نبود.بر اس�اس تجربیاتی 
که در ایران و در کل دنیا به دس�ت آمده اس�ت،ظرفیت 

فولادسازی کمتر از 4 میلیون تن در س�ال صرفه اقتصادی ندارد و 
حتی در برخی از نقاط دنیا این استاندارد تا تولید حداقل ۸ میلیون 
تن در سال ارتقاء یافته است.اما طرح های فولادی مذکور با ظرفیت 
های پایین تر از این استاندارد جهانی پایه گذاری شدند از طرف دیگر 
احداث این کارخانه ها به علت مکان یابی نادرست با مشکلات زیست 

محیطی و تامین آب نیز مواجه شد.

    آیا بهتر نبود در دولت یازدهم و دوازدهم ادامه ساخت این طرح 
ها به دلیل سودده نبودن متوقف می شد؟

ساخت این کارخانه ها تنها از جهت اقتصادی اهمیت نداشت بلکه 
جنبه های سیاسی و اجتماعی را نیز در بر می گرفت و امید به ایجاد 

اشتغال در جوانان بومی استان را به وجود آورد و نمی توان به راحتی از 
این موارد گذر کرد از طرف دیگر استفاده از گاز طبیعی ارزان قیمت برای 
احیاء سنگ آهن در روش میدرکس یک مزیت کشور ما نسبت به سایر 
نقاط دنیاست که موجب شده تا به سود ده شدن طرح های فولاد سازی 
امیدوار شویم البته نباید توقع داشته باشیم چنین طرح هایی 
در حد کارخانه هایی مانند فولاد مبارکه یا فولاد خوزس�تان 
سوده ده باشند اما با بهره گیری از مزیت های مذکور می تواند 

تا حدی به اهداف تاسیس خود نزدیک شوند.

    به نظر ش�ما چه راهکاری می تواند موجب افزایش ارزش 
افزوده این کارخانه های فولادی شود؟

راهی ک�ه در دنیا راج�ع به س�ودده تر ش�دن مجموعه های  
فولادس�ازی،موثر بوده و بس�یار پیگی�ری می ش�ود؛ ادغام 
واحدهای فولادی در هم است یعنی ایجاد یک سری مجموعه 
هایی کاهش هزینه های سربار به میزان زیاد و استفاده از منابع 
مالی و مدیریتی فولادسازان بزرگ برای فولادسازان کوچکتر 

است.

    نقش ایمیدرو را در مدیریت 7 طرح فولادی چگونه ارزیابی 
می کنید؟

 محمود اسلامیان:در 5 سال گذشته دکتر کرباسیان مدیریت  ایمیدرو 
توانس�ت توانمندی های بالای خ�ود را در جهت ارتقاء این س�ازمان و 
رونق حوزه معدن و صنایع معدنی کشور نشان دهد و تمام این اتفاقات 
در حالی رخ داد که در دولت نهم و دهم سازمان ایمیدرو تقریبا از حیات 
ساقط شده بود و کرباسیان با توجه به بینش اقتصادی قوی توانست طرح 
های مختلف فولادی را جمع بندی کرده و از آنجاییکه ایشان یک مدیر با 
تجربه از ابتدای انقلاب اسلامی است توانست بخش اعظمی از مشکلات 
مالی ۸ طرح فولادی را برطرف کرده و به وسیله فاینانس چینی ها منابع 

مورد نیاز این طرح ها را تامین کند.

محمود اسلامیان:
بینش اقتصادی 

کرباسیان،7 طرح فولادی 
را نجات داد 

سود دهی کارخانه های فولاد
 در گرو ادغام است
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رئیس هیات عامل ایمیدرو:

اکتشاف؛   مشکل تامین 
سنگ آهن را حل می کند

احسان احمدی

    ایمیدرو در سال 9۲ با چه تصویری از فولادهای استانی 
مواجه بود و چه اقداماتی در این راستا انجام داد؟

در ابتدای دولت یازدهم با 7 طرح متوقف ف��ولادی روبرو بودیم و 
همچنین در بحث آهن اس��فنجی، فولاد و تامین مالی چین هنوز 

اقدام عملیاتی بر روی آن صورت نگرفته بود.
زیر س��اخت های این طرح ها به طور کلی با مشکلات  عدیده ای 
روبرو بود. هشتمین طرحی که از طریق آگهی فروخته شد؛ متوقف 
و در دادگاه علیه ایمیدرو و وزارت صنعت که وظایف خود را خوب 
انجام ندادند، شکایت شد. ما تلاش کردیم ظرف یکی دو سال اول 
باتوجه به اینکه ایمیدرو بیش از  21 هزار میلیارد تومان از اموالش 
به اسم خصوصی س��ازی و رد دیون به نهادهایی تخصصی یا غیر 
تخصصی  واگذار ش��ده بود؛ پروژه ها را ادامه بدهیم. خوشبختانه 
ما سیاس��تی را در پیش گرفتی��م مانند گرفتن س��رمایه گذاران 
یا مشارکت. که مش��ارکت ها از 65 درصد تا 85 درصد پروژه ها را 
شامل شد. با این شرکا؛  شرکت های مشترک تشکیل دادیم. آهن 
اس��فنجی را فعال کردیم ، فاینانس چین را با شرکت ال سی سی 
فعال کردیم ؛ که خوشبختانه آهن اسفنجی تعدادی از واحدهای 
فولادی، به بهره برداری رسیده است. سپید دشت، میانه،  شادگان، 
نی ریز  افتتاح شد و س��بزوار هم در آستانه افتتاح است. مشکلات 
هشتمین طرح را با س��رمایه گذار برطرف کردیم و در حال حاضر 

شرکت ها به سمت فولاد سازی می روند. پیش بینی ما این است 
که از سال 98  واحدهای فولادسازی هم یکی پس از دیگری به بهره 

برداری خواهد رسید و به ظرفیت فولاد کشور اضافه خواهد شد.

    تکلیف زیر بناها در طرح های فولادی به ویژه در حوزه 
حمل و نقل به چه صورت است ؟ 

زیرس��اخت ها در حوزه فولاد 55 میلیون تن یکی از دغدغه های 
اصلی ما است. ما در حوزه گاز و برق مشکل نداریم.

در رابطه با مس��ئله حمل و نقل یکی از چالش های اصلی کش��ور 
در حوزه ریلی اس��ت که س��رمایه گذاری س��نگینی را نیاز دارد. 
متاسفانه ظرف 10 الی 15 سال گذش��ته سرمایه گذاری کافی در 
این بخش صورت نگرفته، مخصوصا در برخ��ی پروژه ها جانمایی 
پروژه ها در جای مناس��ب نبوده به این معنا ک��ه در جاهایی باید 
"بار" به صورت طولانی حمل ش��ود تا به مقصد برس��د و در برخی 
جاها  خود ناوگان ریلی ظرفیت ن��دارد. لذا ما فکر می کنیم بخش 
ریلی یکی از نگرانی ها و چالش های ه��دف تولید 55 میلیون تن 
فولاد است. در این زمینه جلس��ات خوبی با کارگروه های شرکت 
راه آه��ن و  وزارت صنع��ت و مع��دن برگزار ش��د ک��ه امیدواریم 
مش��کلات برطرف ش��ود. ولی بپذیریم ک��ه نیاز اصلی س��رمایه 
 گذاری است و امیدواریم با عنایت دولت و مجلس این مسئله مهم

 برنامه  ریزی شود.

    باتوجه به اینکه بحران آب یک�ی از چالش های صنایع 
فولاد س�از  به عنوان صنایع آب بر هس�تند، آی�ا با هدف 
کاهش مص�رف آب به س�مت اس�تفاده از تکنولوژی های  
پیشرفته پیش خواهیم رفت؟ برنامه ایمیدرو  در این زمینه 

چیست ؟
حوزه آب یکی از چالش های اصلی است نه فقط در حوزه فولاد، در 
دیگر حوزه های معدن وصنایع معدنی موضوع آب مطرح است. در 
حوزه فولاد  به دلیل اینکه متاسفانه بیشتر پروژه ها اکثرا در درون 
کش��ور اس��ت و بعضا جاهایی که از نظر آب دچار مشکل هستند، 

پیشنهاد این است که پروژه های جدید در کنار آب طراحی شود.
در رابطه با آب، پسآب شهرها یکی از راهکارهای اساسی است که 
خوش��بختانه مد نظر طراح های مجتمع  های  فولادی است. مثلا 
شرکت بزرگی مثل فولاد مبارکه  پسآب اطراف را استفاده می کند 

و شرکت های دیگر کم و بیش به این گونه عمل می کنند.
یکی از راهکارها این اس��ت که تکنولوژی های جدیدی را استفاده 
کنیم که کم آب بر باش��د . این موضوع  درپ��روژه های جدید قابل 
استفاده است و جزو مواردی است که سرمایه گذاران حتما مد نظر 
قرار می دهند. وزارت صنعت، معدن و تجارت هم روی این مسئله 

حساس است؛  اما برای پروژه هایی که از قبل داریم و آب بر هستند ، 
طرح های جدیدی  پیش بینی میشود. مثلا در مورد آهن اسفنجی  
پروژه های میدرکس جز پروژه هایی است که ظرف سالها در ایران 
اقدام شده و این پروژه ها  با تکنولوژی های جدید 40 درصد صرفه 
جوی��ی آب دارند. با یک اص��لاح خطی که انجام می ش��ود، به هر 

صورت یکی از نکات اساسی و مورد تاکید ویژه همه ما است . 

    ب�ا توجه ب�ه می�زان ذخای�ر س�نگ آه�ن و افزایش 
ظرفیت های ف�ولاد در آینده،  خطر کمبود س�نگ آهن را 
چگونه ارزیابی می کنید؛ دولت باید چ�ه اقداماتی در این 
راس�تا انجام دهد و سیاس�ت گذاری برای توسعه متوازن 

زنجیره فولاد چگونه باید باشد ؟
برای رس��یدن به  55 میلیون تن، بحث س��نگ آهن، کنسانتره ، 
گندله، آهن اسفنجی و نهایتا بحث زیرساخت ها اعم از حمل  و نقل، 

آب، برق، گاز و مسایل مرتبط با آن  قرار شد  طراحی شود.
خوشبختانه مش��اور طرح  این موارد را  پیش بینی کرده است.  در 
حال حاضر 33 میلیون تن ظرفیت فولاد است که از 22 میلیون تن 
به این عدد رسیدیم و در کنار آن گندله و تولید بیش از 100 در صد 
و کنسانتره هم نزدیک به صد در صد افزایش پیدا کرده  است. پیش 
بینی ما این است که  در کنار این بحث چون زنجیره فولاد در حال 
تکمیل است؛  بایستی که  هدف بین 16 تا 20 میلیون تن صادرات 
فولاد را  در دستور کار جدی  قرار دهیم. خوشبختانه در سال 96 ما 
به حدود  8 میلیون تن فولادخواهیم رسید  و این نشان دهنده این 
است  که اگر بتوانیم روی این مسئله تمرکز و حمایت های لازم را 
داشته باشیم؛ انشاالله می توانیم به اهداف صادراتی هم دست یابیم. 
بدیهی است کشور ما ش��انس بزرگ در داشتن معادن سنگ آهن 
دارد.  3 میلیارد تن ذخیره قطعی سنگ آهن در کشور وجود دارد 
که پیش بینی ما در مورد اکتشافات انجام شده است. به رقم حداقل 

50 درصد افزایش میرسیم گاز به میزان و قیمت مناسب داریم.  
 با توجه به سند1404  پیش بینی ما این است که حداقل 10 سال 
بعد هم با تولید 55 میلیون تن مشکل سنگ آهن نداریم ولی پیش 
بینی  ما این اس��ت  که با اکتش��افات جدیدی که انجام می شود؛ 
سنگ آهن به میزان کافی خواهیم داش��ت. در اکتشافات اخیر در 
عمق یکی از حفاری هایی که در فلات مرکزی انجام شده حدود 2 
میلیارد تن ذخیره سنگ آهن عمیق رسیدیم  ضمن اینکه با توجه 
به داش��تن گاز  و  قرار گرفتن صنایع معدنی  و فولادی در کنار آب 
خلیج فارس و دریای عمان  مصلحت باش��د یا از نظر اقتصادی به 
صرفه باشد که نهایتا سنگ آهن هم وارد کنیم و این خیلی ازنظر 

اقتصادی حرف غیر معقولی نیست .

    ایمی�درو چ�ه سیاس�تی برای ب�زرگ مقیاس ش�دن 
ش�رکت  های فولادی پیش رو دارد، ضمانت اجرایی آن به 

چه صورت چیست؟
  ادغ��ام و رفتن به س��مت ش��رکت های ب��زرگ مقی��اس یکی از

 سیاس��ت هایی اس��ت که اکنون در دنیا دنبال می شود نه فقط در 
حوزه فولاد و یا در حوزه صنایع معدنی بلکه در بقیه صنایع  نیز این 
استراتژی مورد توجه است. شما اگر این روزها نگاه کنید می بینید 
که شرکت های چند ملیتی بزرگ معمولا در زنجیره ای قرار گرفتند 
و سهامدار هستند. حتی  ش��رکت هایی همچون ریوتینتو، اچ پی، 
گلنکور و ش��رکت هایی از این دس��ت در س��طح دنیا شرکت های 
مختلف یا سهامدار اصلی هستند یا به هر صورت سهامدار هستند 

و در حوزه مالی خیلی بیشتر. 
چینی ها این رویه  را طی دو س��ال گذشته ش��روع کردند و برای 
کاهش مصارف و برای رقابتی ش��دن به سمت ادغام  شرکت های 

کوچک رفتند تا به ظرفیت های بالای تولید دست یابند.
بدیهی اس��ت این موضوع جزو سیاست هایی اس��ت که باید برای 
تحقق آن کمک کنی��م؛ چراکه اگر بخواهی��م در دنیا حرفی برای 
گفتن داش��ته باش��یم ش��رکت های بزرگ مقیاس نیاز هست و 
 اعتقاد داریم این کار باید انجام ش��ود. بایستی دولت سیاست های

 تش��ویقی پیش بینی کند و ماهم ب��ه عنوان ایمیدرو در نقش��ه 
راه این موض��وع را  مورد توجه قرار داده ای��م.  امیدواریم با حمایت 
دولت و مجلس بتوانیم به س��مت ش��رکت های ب��زرگ مقیاس 
حرکت کنیم ب��ه نحوی که انحصار هم در کش��ور ایجاد نش��ود و  
 همچنین منافع مصرف کننده و منافع س��رمایه گ��ذار هم تامین

 شود.

    آینده شرکت های فولاد اس�تانی را از نظر تامین مواد 
اولیه تولید و فروش رقابتی چطور می بینید؟

قطعا به دلیل این که  پ��روژه ها؛ پروژه های کوچ��ک و  800 هزار 
تنی هستند؛  بایس��تی  از نظر بازار و زنجیره فولاد حمایت شوند . 
خوش��بختانه از نظر تامین مواد اولیه با توجه به اینکه توازن فولاد 
و زنجیره فولاد عملیاتی ش��ده اس��ت، پیش بینی می کنیم برای 
تامین مواد اولیه مشکلی نخواهیم داشت چراکه بازار فروش آهن 

اسفنجی فعال و  مشتری خودش را دارد.

    آیا ستاد فولاد  مجوزهای غیر اصولی یا غیر منطقی را 
باطل خواهد کرد؟ 

خوش��بختانه پیگی��ری ای��ن موض��وع ج��زو تاکی��دات دکت��ر 
ش��ریعتمداری اس��ت که در دس��تور س��تاد زنجیره ف��ولاد قرار 
گرفت��ه اس��ت. از 120 میلی��ون ت��ن مج��وزی ک��ه در ابتدای 
دول��ت یازدهم در دس��ت م��ردم بود آنهای��ی که اقدام��ی نکرده 
 بودند؛  طب��ق آخرین اطلاعات، تع��دادی باط��ل و برخی تمدید 

شده است. 

برخی تامین س�نگ آهن را پاشنه آش�یل  دستیابی به هدف 
تولید 55 میلیون ت�ن فولاد می دانند ام�ا رئیس هیات عامل 
تاکید دارد؛ اکتشافات جدید، مشکل تامین س�نگ آهن را حل خواهد کرد. 
افتتاح طرح های فولادی و اطلاع از آخرین اقدامات ایمیدرو در زنجیره فولاد، 

بهانه ای شد تا  با مهدی کرباسیان  هم صحبت شویم:

در رابطه با آب، 
پسآب شهرها یکی از 

راهکارهای اساسی 
است که خوشبختانه 

مد نظر طرح های 
مجمعه های فولادی 

است. مثلا شرکت 
بزرگی مثل فولاد 

مبارکه پسآب اطراف 
را استفاده می کند و 
شرکت های دیگر کم 
و بیش به این گونه 

عمل می کنند

خوشبختانه   پیگیری 
این موضوع  جزو 

تاکیدات دکتر 
شریعتمداری است که 

در دستور ستاد زنجیره 
فولاد قرار گرفته است. 

از 120 میلیون تن 
مجوزی که در ابتدای 
دولت یازدهم در دست 

مردم بود آنهایی که 
اقدامی نکرده بودند؛ 

طبق آخرین اطلاعات، 
تعدادی  باطل و برخی 

تمدید شده است
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رئیس کمیسیون صنایع  و معادن مجلس شورای اسلامی:

 تولید و اشتغال کشورمان 
در گروی توسعه معادن است

    به نظر شما اهمیت معادن در اقتصاد ایران چیست؟
اهمیت معادن از نظر اقتصادی و تولیدی بر هیچ کس پوشید نیست 
اما نکته ای که باید در این زمینه مدنظر داشته باشیم تاکید مقام معظم 
رهبری درباره جایگزینی معادن به جای صنعت نفت کشورمان است. 
اینجا مسئله کمی متفاوت می شود چون نه تنها معادن به خودی خود 
دارای امتیازهای قابل توجهی در کلان اقتصادی کشورمان هستند 
بلکه بالاترین مقام کشورمان نیز تاکید برای استفاده بهینه از امتیازات 
معدنی دارند. اما اگر واقعا بخواهیم اهمیت را بگویم لازم است به این 
نکته توجه داشته باش��یم که تولید و اشتغال کش��ورمان در گروی 

توسعه معادن است.

    منظور شما از تولید و اشتغال در گروی معادن قرار دارد 
چیست؟

وقتی صحبت از اهمیت معادن می کنیم باید درنظر داشته باشیم که 
بسیاری از صنایع وابسته به مواد اولیه معدنی هستند، بنابراین هرچه 
معادن رونق و توس��عه بهتری داشته باش��ند در واقع صنایع پایین 
دستی نیز می توانند بهتر و پویاتر به حیات اقتصادی خود ادامه دهند، 
خوب حالا که صنایع رونق مناسبی دارند قطعا اشتغال بالاتری را هم 
به جامعه هدیه خواهد داد درحالی که خود معادن نیز اشتغال پایداری 
ایجاد می کنند. اینجاست که کمیس��یون صنایع و معادن اولویت 

فعالیت خود را در زمینه توسعه و رونق معادن قرار داده است.
برآورد شده است اگر اکتش��اف بیشتری در این زمینه داشته باشیم 
احتمال اینکه به ح��دود 100 نوع ماده معدنی دس��تیابی و جایگاه 
بالاتری را در کلان جهان تجربه کنیم بالاست. به همین دلیل باید در 

زمینه اکتشاف سرمایه گذاری بیشتری صورت پذیرد.

    جایگاه منابع معدنی ایران در سراسر جهان چیست؟
آنچه که آمارها نشان می دهند ایران دارای یک درصد جمعیت جهان 
است اما در بخش منابع معدنی 7 درصد از کل ذخایر معدنی دهکده 
جهانی را در خود جای داده است بنابراین جایگاه بالایی داریم و باید 
به خوبی از آن استفاده کنیم. به این معنی که باید به دلیل غیرقابل 
تجدید پذیر بودن این ذخایر لازم اس��ت روند بهره برداری معادن را 
بهینه کنیم و بدون خام فروش��ی ارزش افزوده بالاتری برای اقتصاد 

کشورمان ایجاد کنیم. 

    به نظر شما شناس�ایی منابع جدید معدنی چه امتیازی 
برای ایران ایجاد خواهد کرد؟

ببینید آمارهایی که در اختیار داریم بیانگر آن اس��ت که کشورمان 
دارای 70 نوع ماده معدنی است که براساس این تعداد ماده معدنی 
از نظر ذخایر معدنی جایگاه دهم جهان��ی را به خودمان اختصاص 
داده ایم حال برآورد شده اس��ت اگر اکتشاف بیشتری در این زمینه 
داشته باشیم احتمال اینکه به حدود 100 نوع ماده معدنی دستیابی و 
جایگاه بالاتری را در کلان جهان تجربه کنیم بالاست. به همین دلیل 

باید در زمینه اکتشاف سرمایه گذاری بیشتری صورت پذیرد. 

    سازمان توسعه و نوس�ازی معادن و صنایع معدنی ایران 
در این زمینه یعنی جذب سرمایه های مختلف برای توسعه 

معادن کشور چه چایگاهی می تواند داشته باشد؟
اینگونه نهادها ب��ا توجه ارتباط��ات و امکاناتی ک��ه در اختیار دارند 
می توانند در زمینه جذب س��رمایه های داخلی و خارجی اقدامات 
مناسبی داشته باشند. البته لازمه اینکار  استفاده دقیق این سازمان 
از تجارب بخش خصوصی اس��ت به این دلیل که بخش خصوصی 
می تواند نیازهای اصلی را به این سازمان منتقل کرده و براساس آن 
سیاست گذاری صورت پذیرد. این درحالی است که قبلا هم تاکید 
شده است کمیسیون صنایع و معادن درباره توسعه معادن هرگونه 

حمایتی که لازم باشد را انجام خواهد داد.

    آی�ا ب�رآوردی از ارزش افزوده ایجاد ش�ده ب�ا افزایش 
اکتشافات در اختیار دارید؟

گزارشی قبلا از بخش خصوصی دریافت کرده بودیم که در آن مطرح 
شده بود هر یک دلار سرمایه گذاری در اکتشاف معادن تقریبا 9 دلار 
سودآوری برای اقتصاد معدنی کشورمان ایجاد خواهد کرد. بنابراین 
اگر به این گزارش استناد کنیم می بینیم  ارزش افزوده اکتشاف معادن 

بسیار بالاست و باید برای آن برنامه ای منطقی داشته باشیم.

    یکی از مش�کلات اصلی در معادن بحث سرمایه گذاری 
است در این زمینه کمیسیون صنایع برنامه ای دارد؟

اجازه دهید پاس��خ ش��ما را در این بخش اینگونه بدهم که مجلس 
نباید برنامه ای ارایه کند، بلکه لازم است توجه داشته باشیم دولت، 
مجلس و بخش خصوصی سه ضلع اصلی در این زمینه هستند که 
باید درکنار یکدیگر در جهت اهداف تعیین شده گام بردارند. به این 
معنی که دولت باید با کمک بخش خصوصی کمبودها را برآورد کند 
و براساس لوایح از مجلس حمایت دریافت کند. اگرچه نمایندگان و 
کارشناسانی که در کمیسیون فعالیت دارند اطلاعاتی در این زمینه 
دارند اما دولت و بخش خصوصی باید در این زمینه بیشتر ورود کنند. 
با این شرایط کمیسیون برای همراهی و دستیابی به اهداف تمام توان 
خود را بکار خواهد گرفت. اعتقاد براین است که باید از فرصت ایجاد 
شده در پسابرجام استفاده بهینه داشته باشیم و در زمینه نوسازی و 

سرمایه گذاری معدنی گام های موثرتری برداریم.

    آیا شورای عالی معادن در همین راستا ایجاد شده است؟
دقیقا، همانطور که قبلا اشاره شد قرار است مسئولان دولتی با ارایه 

برآورد شده است اگر 
اکتشافات بیشتری 
در این زمینه داشته 
باشیم احتمال اینکه 
به حدود 100 نوع 

ماده معدنی دستیابی 
وجایگاه بالاتری را در 

کلان جهان تجربه کنیم 
بالاست. به همین دلیل 
باید در زمینه اکتشاف 

سرمایه گذاری بیشتری 
صورت پذیرد

با درنظر گرفتن اینکه 
برای کاهش خام فروشی 
باید زنجیره تولید تکمیل 

شود سرمایه گذاری 
بالایی لازم داریم بنابراین 

در شرایط فعلی دولت 
نمی تواند ورود کند 

هرچند اصولا دولت نباید 
در این زمینه ها مستقیم 

حاضر باشد بلکه باید 
قوانین و زمینه های 

سرمایه گذاری را مهیا 
نماید.

لوایح و برنامه هایی که مدون شده اند از نمایندگان مردم بخواهند 
زمینه مساعدی برای اجرایی شدن برنامه ها مهیا کنند که شورای 
عالی معادن هم در این زمینه تشکیل ش��ده است. در جلسات 
دوره ای این شورا قطعا مشکلات و نیازهای معدنی مطرح خواهد 
شد و از آنجا نمایندگان مجلس نیز حضور دارند اگر نیاز به قانون 
جدید باشد اقدام خواهیم کرد و اگر هم اصلاح قوانین قبلی مورد 

نیاز باشد بازهم شرایط در کمترین زمان ممکن ایجاد خواهد شد
.

   به نظر ش�ما قوانین معدنی ما مناسب توسعه معادن 
هستند؟

تاجایی که ما اط��لاع داریم بله قوانین بس��یار مناس��بی داریم 
فقط نکته اینجاست که اجرای این قوانین بعضا دچار اختلال و 
مشکلاتی است که دستاوردهایش را کاهش می دهد بنابراین باید 
قوانین موجود دقیق و کامل اجرایی شوند و بعد از آن اگر بازهم 

نیاز به اصلاح یا وضع قانون جدید بود مجلس اقدام کند.

    یکی از مهمترین نکات در معادن بحث خام فروشی 
است در این زمینه چه نظری دارید؟

براساس تحقیقاتی که انجام شده زنجیره کاملی در معادن شکل 
نگرفته است باید برای این کار از تمام توانمندی ها استفاده کنیم. 
امروز معادن زیادی داریم که به تناس��ب آنها واحدهای فرآوری 
تاسیس نشده است. به عنوان مثال امروز آمارهای منتشر شده 
بیانگر آن اس��ت که 9 هزار معدن فعال داریم بنابراین اگر 9 هزار 
واحد فرآوری مرتبط داش��ته باشیم قطعا خام فروشی نخواهیم 
داش��ت ضمن اینکه اصولا بیکاری هم اعتقاد داریم ریش��ه کن 

خواهد شد.

   نقش دولت در کاهش خام فروشی چیست؟
با درنظر گرفتن اینک��ه برای کاهش خام فروش��ی باید زنجیره 
تولید تکمیل ش��ود س��رمایه گذاری بالایی لازم داریم بنابراین 
در ش��رایط فعلی دولت نمی تواند ورود کند هرچند اصولا دولت 
نباید در این زمینه ها مستقیم حاضر باش��د بلکه باید قوانین و 
زمینه های س��رمایه گذاری را مهیا کند. پس بهترین راهکار این 
است که کمبودها و نیازها در قالب طرح ها و پکیج هایی در اختیار 
سرمایه گذاران و علاقمندان به حضور در بازارهای تولیدی ایران 
قرار گیرد تا با استفاده از این شرایط به نوعی زمینه تکمیل زنجیره 

نیز مهیا شود. من اعتقاد دارم بسیاری از کارها می تواند با جذب 
سرمایه های خارجی براساس منافع ملی کشورمان به خوبی انجام 
شود. پس حالا که دوران پس��ابرجام این فرصت را با رفت و آمد 
هیات های اقتصادی مختلف مهیا کرده باید از آن استفاده کنیم 
به این صورت که مسئولان دولتی ابتدا با ارایه پکیج های جذاب 

معادن و پتانسیل های معدنی ایران را معرفی کنند.

   با توجه به اولیت معادن در این کمیس�یون نظر شما 
درباره بازیابی معادن چیست؟

خوب این سئوال پاسخی بسیار گسترده دارد که شاید در حوصله 
این مصاحبه نباش��د اما اگر بخواهم خلاص��ه بگویم باید درنظر 
داشته باشیم که منابع معدنی تجدیدپذیر نیستند بنابراین لازم با 
استفاده از فناوری های نوین بگونه ای نسبت به استخراج و استفاده 
از این معادن برنامه ریزی کنیم که کمترین باطله در بخش های 
مختلف را داشته باشیم. بنابراین پاس��خ شما این است که یکی 
دیگر از فرصت های سرمایه گذاری در زمینه بازیابی معادن قدیمی 
است که می توان آنها را به س��رمایه گذاران و علاقمندان معرفی 

کرد.

وقتی صحبت از معدن و صنایع معدنی می کنیم در واقع مشغول 
سخن گفتن از زیربنایی غیرقابل انکار در تولید و ایجاد اشتغال 
هس�تیم. از این رو برنامه ریزی و ایجاد زمینه های توسعه معادن جزو غیرقابل 
انکار در توسعه اقتصادی مناطق دارای پتانس�یل های معدنی است و به نوعی 
مس�ئولان باید برای به حرکت درآوردن چرخ اقتصاد از ذخایر آنها اس�تفاده 
کنند.این درحالی اس�ت که ایران براس�اس آمارهای منتشر ش�ده بیش از 7 
درصد از ذخایر معدنی جهان را در دل خود جای داده و می توان با استفاده بهینه 
از این منابع درآمد قابل توجهی را به دست آورد، تاجایی که برخی کارشناسان 
براین باورند که حتی می توان درآمدهای معدنی کشورمان را به نوعی جایگزین 
صنعت نفت ک�رد و از ذخایر هیدروکربن�ی کش�ورمان در بخش های دیگری 
اس�تفاده کرد. از این رو گفت وگویی با عزیزاکبریان رئیس کمیسیون صنایع و 

معادن مجلس شورای اسلامی داشتیم که در ادامه می خوانیم.

عالیه عزتی
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مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو تاکید کرد:

 نیاز به تکمیل زنجیره ارزش جهانی
 در برنامه چشم انداز

    درباره سند چشم انداز صنعت فولاد و جایگاه 7 طرح فولادی در 
آن توضیح دهید.

صنعت ف��ولاد برای کش��ورها یک صنعت اس��تراتژیک اس��ت؛ از این منظر 
که تولیدکنن��ده مواد اولی��ه برای توس��عه زنجیره هایی مانند س��اختمان، 
تجهی��زات صنعت��ی )کش��تی، خ��ودرو و ...( و در کل زیرس��اخت ب��رای 
صنعتی شدن یک کش��ور اس��ت. کش��ورهایی همچون کره جنوبی، ژاپن 
-که معدن ندارن��د – و صنای��ع معدنی و فولاد برایش��ان مهم اس��ت، مواد 
اولیه خود را وارد م��ی کنند تا بتوانن��د صنعت فولاد به وی��ژه صنعت فولاد 
کیفی داش��ته باش��ند و محصولات با کیفیت مطل��وب )نظیر خ��ودروی، 
کش��تی و ...( تولید و به دنیا صادر کنند. از این رو، صنعت ف��ولاد را به عنوان 
 یک صنعت زیرس��اختی برای صنعتی ش��دن ایران، بس��یار اس��تراتژیک

 می بینیم. در ایران علاوه بر اینکه صنعت فولاد استراتژیک است، خوشبختانه 
ذخایر س��نگ آهن، زغال س��نگ و ذخایر گازی فراوان داریم. اکنون ذخایر 
گازی پارس جنوبی در حال بهره برداری است که به بهره برداری سنگ آهن 
و استفاده از ظرفیت های کمک شایانی می کند. برای توسعه این صنعت، طرح 
جامع و برنامه چش��م انداز 55 میلیون تن داریم ک��ه 15 میلیون تن آن برای 
صادرات و حدود 30 میلیون تن باید در داخل مصرف برس��د. انتظار نداشته 
باشیم که ضریب بهره وری از ظرفیت در فولاد همچون آلومینیوم بالا باشد. در 
فولاد، رنج جهانی 75 درصد است که اگر به طور خوشبینانه 80 درصد باشیم 
ما بیشتر از 45 میلیون تن تولید نخواهیم کرد. در برنامه 5 ساله دولت، صنعت 
فولاد را بسیار پررنگ می بینیم به طوری که در برنامه ششم توسعه، رشد 17 
میلیون تنی برای ظرفیت فولاد داریم. ظرفیت تولید فولاد تا پایان سال قبل 
 حدود 29 میلیون تن بود و این رقم تا پایان س��ال به بی��ش از 32 میلیون تن 
می رسد. با بهره برداری از فولادهای استانی تا 2 سال آینده، این فرصت ایجاد 
می شود تا به هدف چشم انداز 55 میلیون تن نزدیک تر شویم. بخش خصوصی 
نیز در توس��عه زنجیره فولاد هم در فولادهای استانی به عنوان شریک ما، هم 
در شرکت های س��هامی عام در بورس و هم بخش های صد درصد خصوصی 
-که حدود 30 تا 40 طرح بزرگ در صنعت فولاد دارد- در حال احداث است 
که با این روند اجرای طرح ها، فکر می کنیم به سند چشم انداز از نظر ظرفیت 
خواهیم رسید. البته به موازات آن باید به سراغ ارزش افزوده بالاتر محصولات، 
ایجاد صنایع پایین دس��تی و تکمیل خطوط محصولات واسطه ای، توسعه 
زیرساخت ها برای واردات مواد اولیه و گسترش شبکه جهانی برای صادرات 15 

میلیون تن فولاد به کشورهای هدف برویم.
    برای صادرات 15 میلیون تن فولاد، برنامه ای برای نوع محصول 

در نظر گرفته شده است؟ 
حتما باید برنامه ای بدن منظور تهی��ه کنیم. صادرات فولاد ای��ران حدود 8 

میلیون تن خواهد بود یعنی حدود 50 تا 60 درصد اهداف چشم انداز را امسال 
محقق می کنیم.

    چه نوع محصولاتی بوده؟
 همه نوع محصولات اعم از ش��مش، میلگرد، ورق و غیره اس��ت. بازار جهانی 
روی برخی محص��ولات فولادی تعرفه های��ی می گذارد ک��ه روی صادرات 
برخی محصولات محدودی��ت ایجاد می کند. اما ما چ��ون زنجیره صنعت را 
داریم از بخش های دیگر آن برای ظرفیت های صادراتی اس��تفاده می کنیم. 
کشورهایی اروپایی دامپینگ کمتر از 80 دلاری را روی ورق گرم و سرد برخی 
کشورها همچون ایران گذاشته اند که شرکت فولاد مبارکه را تحت تاثیر قرار 
داد. متعاقب آن، این ش��رکت روی صادرات اسلب متمرکز شد و اکنون رشد 
بالایی دارد. همچنین، تلاش دارد ورق خود را در بازار داخل و س��ایر بازارها به 
فروش برساند. اما در برنامه چش��م انداز نیاز به تکمیل زنجیره ارزش جهانی 
خواهیم داش��ت به این معنا که شاید لازم باشد یکس��ری خطوط تولید را در 
کشورهای هدف فولاد نظیر عمان، عراق ایجاد کنید و از اینجا اسلب ارسال و 
در این کشورها نورد تولید شود . درنتیجه با این اقدام، علاوه بر ایجاد اشتغال 
برای بازار هدف، اقدام به ایجاد بازار پایدار به صورت لاینگ ترم می کنید. این 
سیاستی است که روس��یه س��ال ها در اتحادیه اروپا اجرا کرده است. اکنون 
بس��یاری از واحدهای نوردی آلمان تحت مالکیت شرکت های روسیه است 
که از روسیه شمش به این واحدها ارسال می شود و نورد یا  محصولات نهایی 
تحت استاندارد و کیفیت آلمان تولید می شود و سپس به خودرو یا محصولات 
با کیفیتی تبدیل می شود که در حال صادرات آن است.  ما استراتژی را داریم. 
تفکیک آن باید مش��خص ش��ود. مش��اور روی آن کار می کند و ما کارگروه 
صادرات فولاد ایجاد کردیم که می توانیم یکس��ری اه��داف کلان تر را در آن 

تصویب و پیگیری کنیم. 
صادرات فولاد ایران ح��دود 8 میلیون تن خواهد بود یعنی ح��دود 50 تا 60 

درصد اهداف چشم انداز را امسال محقق می کنیم.
    مصرف سرانه فولاد در حال حاضر چه میزان است و پیش بینی 

شما در آینده از مصرف سرانه فولاد چقدر است؟
حدود 22 میلیون تن تولید فولاد را بر 80 میلیون تن تقس��یم کنید س��رانه 
مصرف مشخص می شود. متاسفانه سرانه مصرف ما به دلایلی نظیر توسعه 
نیافتن مسکن و عدم توسعه زیرساخت ها که نیازمند فولاد هستند روند نزولی 
دارد و این روند موجب ش��ده تا نتوانیم به حد رقبا و حد مورد انتظار برس��یم. 
یکی از دلایلی که ش��رکت ها روی بازارهای صادراتی هم متمرکز ش��ده اند، 
می تواند نگرانی از رشد بازار داخل باشد. ما برای اینکه بتوانیم 30 میلیون تن 
فولاد داخل کش��ور را مصرف کنیم، GDP مان باید به عدد 1000 میلیارد 
دلار برسد. الان حدود نصف این رقم هس��تیم. به این معنا که ایران باید رشد 
2 رقمی در برنامه بلندمدت 20 ساله داشته باشد تا بتوانیم به این اعداد برسیم. 
ایجاد مصرف 30 میلیون تنی آسان نیس��ت. دولت باید روی سرمایه گذاری 
متمرکز شود، فاینانس خطوط بین المللی باز شود،  سرمایه گذار خارجی ورود 
پیدا کند و اقتصاد ایران متحول شود تا بتوان تقاضا ایجاد کرد تا 30 میلیون تن 

مصرف پایدار ایجاد ش��ود. تولید ناخالص داخلی کشور ترکیه در حال حاضر 
به رقم 1000 میلیارد دلار نزدیک می شود و تقاضای فولاد آنها به این سمت 
 حرکت می کند اما ما فاصله داریم و دولت روی توسعه صنعتی همچنان باید

 سرمایه گذاری کند تا تقاضای مصرف فولاد افزایش یابد.
    صنعت فولاد ایران با چه چالش هایی مواجه است؟

یکی از بزرگترین چالش های صنعت فولاد ما، نبود زیرساخت های مناسب 
اس��ت. اکنون هزینه حمل ریلی 3 برابر استرالیا در تن کیلومتر است. با اینکه 
قیمت گاز به عنوان دومین کش��ور گازی جهان باید منطقی باش��د، چش��م 
اندازی که دولت در قانون هدفمندی یارانه ها تدوین کرده بس��یار تیره است 
به این معنا که مزیت انرژی ما را در حوزه GCC می گیرد و اگر س��رمایه گذار 
 خارجی بخواه��د روی صنایع انرژی ب��ر نظیر ف��ولاد و آلومینیوم تصمیم به 
س��رمایه گذاری بگیرد، ای��ران در ردیف آخ��ر خواهد بود. حتم��ا باید قانون 
هدفمندی یارانه ها اصلاح شود و کمترین قیمت کشورهای رقیب در منطقه 
به جای قیمت های بین المللی هدفگذاری شود. روی توسعه زیرساخت های 
بندری خیلی باید کار شود. در درازمدت واردکننده سنگ آهن خواهیم بود، 
درنتیجه باید کشتی های بزرگ تر با هزینه جابجایی کمتر و با تناژ اسکله بالاتر 
و قابلیت تخلیه اسکله سریع تر فراهم شود. شاید مهمترین چالش ما کمبود آب 
در فلات مرکزی ایران است که متاسفانه کشور ایران دچار خشکسالی شده 
است. بسیاری از واحدهای فولادی در نواحی خشک ایجاد شده یا در حال ایجاد 
 هستند که برای تامین آب این واحدها در فصول گرم سال، دولت چالش های

  زیادی خواهد داش��ت. در بخش س��رمایه گذاری، ح��دود 30 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری نیاز خواهیم داش��ت تا به هدف 55 میلیون تن فولاد برسیم 
که این شامل زیرس��اخت و محصولات جانبی )الکترود گرافیتی، فروآلیاژها، 
کاتالیست ها و سایر( اس��ت. بدون شک موضوع س��رمایه گذاری با توجه به 
محدودیت های فعلی، چالش خیلی جدی است. برای این منظور باید تبادلات 
ارزی با دنیا و بازارهای هدفمان داشته باشیم. مرسوم نیست خریداران فولاد 
در بازارهای بین المللی پول نقد پرداخت کنند با توجه به اینکه شرکت های 
نمی توانند لزوما ال سی از مش��تریان دریافت کنند ناچار به تقاضای دریافت 
 صد در ص��د دریافت وجه هنگام ق��رارداد را دارند درنتیج��ه چالش به وجود 
می آید و بس��یاری از مش��تریان این ش��رط را قبول نمی کنند ضمن اینکه 
قوانین ما در راس��تای توس��عه صادرات نیس��ت. قوانین ما بیش��تر واردات 
 محور اس��ت تا ص��ادرات مح��ور. دولت ب��ا جوای��ز صادراتی و بس��ته هایی

 که باید توس��عه یابد آش��نا نیس��ت، بای��د دانش فن��ی و قوانی��ن مربوطه 
ایجاد ش��ود. جوایز صادراتی باید قابل تس��ویه حس��اب با مالی��ات بر ارزش 
افزوده باش��د و ابت��دای ماه قابل تس��ویه باش��د نه اینک��ه به س��ال آینده و 
 پیش بین��ی بودج��ه موکول ش��ود. منتهی ب��ا توجه ب��ه اینک��ه قیمت ها 
در بازارهای جهانی در سطح خوبی است، خود را کمتر نشان می دهد اما اگر 
قیمت ها کاهش یابد صادرات 10-15 میلیون تن با چالش جدی مواجه می شود. 
زیرا ممکن است در بسیاری از بازارهایی که الان رقابت پذیر است، رقابت پذیر 
نباشد. پس زیرس��اخت های صادراتی یکی از چالش ها اس��ت که نیاز است 

 مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو تاکید کرد: برای توس�عه برنامه چش�م انداز، نیاز به تکمیل زنجیره ارزش جهانی خواهیم داشت. امیر صباغ در یوسف بهمن آبادی
گفت و گو با ویژه نامه 7 طرح فولاد ضمن بیان این مطلب، درباره سند چشم انداز فولاد، صادرات، 7 طرح فولادی، مصرف سرانه فولاد، چالش ها و ارزش افزوده در 

صنعت فولاد توضیحاتی ارایه  داد که مشروح آن را در ادامه می خوانید: 

 دولت توجه کند. خطوط صادراتی، رایزن های اقتصادی و س��فارت خانه ها
 همراستا با سیاس��ت های صادراتی کشور نیس��تند طبعا نقش پررنگ تری 
خواهند داشت. اینها باید جزو زیرساخت ها باشد. وزارت خارجه در خصوص 
ویزاهایی که با کشورهای هدف باید گرفته ش��ود، تسهیلات ویزایی و روادید 
نقش پررنگی دارد. اینها جزو چالش هایی خواهد بود که در صنعت فولاد برای 
رشد صادرات نسبت به کشورهای رقیب مثل ترکیه، روسیه و چین وجود دارد 
و دولت باید در جهت اصلاح آن حرکت کند. البته عدم رشد تقاضای بازار داخل 

موجب رشد نیافتن صنعت فولاد است.
    به تازگی یکی از اعض�ای انجمن فولاد گفته بود س�ال آینده با 

وادرات سنگ آهن مواجه خواهیم بود، تحلیل شما چیست؟
این حرف درست نیست. ما الان تراز مثبت تجاری 18 میلیون تن روی سنگ 
آهن داریم و زمان زیادی داریم که این میزان را  در داخل مصرف کنیم یا ذخایر 

تمام شود. شاید در افق 10 سال به بعد این اتفاق افتد.
    به موضوع ایجاد ارزش افزوده محصولات فولادی اشاره کردید. 

آیا نکته خاصی در این زمینه دارید؟
برای ارزش افزوده، یک آماری در مورد متوسط قیمت هر تن فولاد به مصرف 
کننده نهایی وجود دارد. این عدد در آلمان بالای 1000 دلار اس��ت. در چین 
متوسط 600 تا 650 دلار و در ایران حدود 500 دلار است. معنی ارزش افزوده 
را در آلمان و ژاپن درک می کنید. این کشورها روی تولید فولاد به قدری کار 
می کنند که متوس��ط سبد فروششان بسیار بالاس��ت از جمله تولیدات آنها 
استین اس��تیل، فولاد آلیاژی، لوله بدون درز و غیره اس��ت. ما در تولید ارزش 
افزوده خیلی باید کار کنیم. دانش فنی آنها قابل مقایسه با  همه دانش فنی ما 
که در دهه های گذشته جذب کرده ایم نخواهد بود. گاهی اوقات مجبور می 
شوید شرکت های بین المللی را خریداری کنید تا بتوانید دانش فنی را کسب 
کنید و آن را در کشور توسعه دهید. این هم جزو چالش هایی است که خواهیم 
داشت. این عددها مربوط به سال گذشته است اما به هر حال دو برابر بودن سبد 
فروش آلمان نسبت به ما حاکی از این است که صنعت فولاد ما با صنعت فولاد 
یک کشور صنعتی مانند آلمان بسیار فاصله دارد. همین فاصله را نیز در صنعت 
خودرو و س��ایر صنایع می بینید. ارزش افزوده در چین 20 تا 30 درصد بالاتر 
رفته اس��ت. وادرات فولاد این کشور در س��ال 2017 کاهش یافت. چینی ها 
وارد کننده محصولات فولادی با ارزش افزوده بودند اما این روند رو به کاهش 
است و روی این صنعت سرمایه گذاری می کنند و در آینده یکی از قدرت های 

صادرکننده محصولات فولادی با ارزش افزوده خواهند بود.  
     به نظر ش�ما س�تاد فولاد، قدرت اجرای�ی لازم را ب�رای اعمال 
برنامه های فولاد دارد؟ به عنوان مثال، این س�تاد محدودیت هایی 
برای صدور مجوزهای طرح های فولادی اعم�ال کند که در آینده با 

مشکلاتی نظیر آب و غیره مواجه خواهند شد؟
در شرح وظایف ستاد فولاد، بررسی موقعیت واحدهای فولادی در حال احداث 
وجود دارد اما لغو مجوزها جزو وظایفش نیست. لغو مجوز ساختار خاص خودش 
را دارد و در معاونت دیگری در وزارتخانه پیگیری می شود که اتفاقا آن معاونت 
جزو ستاد فولاد اس��ت. وقتی دولت برای اجرای طرح مجوز می دهد، خود را 
متعهد می کند تا از آن طرح حمایت کند. فرآیند لغو به س��ادگی نخواهد بود 
زیرا بسیاری از سرمایه گذاران منابع مالی را از بانک جذب می کنند و اقدام به 
سرمایه گذاری می کنند و طبعا وقتی مجوزی لغو می شود این سئوال پیش 
می آید که پول س��رمایه گذاری ش��ده را که دولت باید تعهد بازپرداخت آن را 
قبول کند چه می شود و بعید اس��ت که دولت چنین ریسکی را داشته باشد. 
امیدواریم از این به بعد مجوزهایی که صادر می شود متناسب با شرایط باشد 
و وقتی که از افق چشم انداز عبور کرده ایم مجوز جدید صادر نشود. شاید بهتر 
باشد ستاد فولاد روی این موضوع متمرکز شود و ابتدا جلوی صدور مجوزهای 
بی رویه را بگیرد و سپس مجوزهای اجرایی نشده را اولویت بندی کند و تلاش 
کند روی تغییر مکان با آنه��ا مذاکره کند و چنانچه به نتیجه نرس��ید مجوز 
 را لغو کند و س��پس طرح هایی که بی��ش از 50 درصد پیش��رفت دارند، روی 
رقابت پذیری شان کار کند. این روش ساده تر از این است که دولت روی طرح هایی 
متمرکز شود که 70-80 درصد پیشرفت دارند و یک چالش بزرگ در حوزه آب 
و زیرساخت ها و درنتیجه رقابت پذیری در آینده برای کشور پیدا خواهند کرد.

تشکیل کنسرسیوم و  متقاعد کردن پیمانکار ایرانی برای ورود به کنسرسیوم و 
حتی اینکه از چه تجهیزاتی استفاده کنند زمان برد. خوشبختانه در این مدت 
رفع تحریم داشتیم و مجبور شدند یکسری مذاکرات در مورد اینکه تجهیزات از 
چینی صرف به چینی- اروپایی تغییر دهند صورت گیرد. این روند موجب شد تا 
با تاخیر در استفاده از فاینانس و درنتیجه تاخیر در ساخت طرح ها مواجه شویم. 
خوشبختانه این طرح ها مسیر خوبی را در پیش گرفته و امیدواریم دیگر طرح 

ها را با سرعت بیشتر اجرا و تاخیرات پیش آمده جبران شود.
    دلایل تاخیر در زمان اجرای فولادهای استانی چیست؟

وقتی طرح های فولاد استانی تصویب ش��د، قرار بود با استفاده از منابع داخلی 
سازمان و ارزهای دولتی پیش رود و راه اندازی شود.اما با توجه به کمبود منابع 
این موضوع لغو شد و از سال 88 این طرح ها تقریبا راکد بود. بعدها که قرار شد 
از خط اعتباری فاینانس چین استفاده شود، ایمیدرو با مشکل پیش پرداخت 
این اعتبارات اسناد مواجه بود که با مذاکرات صورت گرفته،این سازمان مجوزاتی 
گرفت مبنی بر اینکه دولت پی��ش پرداخت ها را تامین کند ام��ا پس از مدت 
کوتاهی این مجوز لغو شد که این امر موجب از دست دادن زمان شد و درنتیجه 
مجبور شدیم برای واحدهای احیای مستقیم، مشارک بگیریم تا بتوانیم از محل 
پولی که از واگذاری این واحدها به دست می آوریم، پیش پرداخت ها را تامین 
کنیم. پس از گشایش اعتبارات اسنادی نیز می بایست از میان پیمانکارانی که 
قبلا انتخاب کرده بودیم و کار می کردند و اینکه یک پیمانکار خط چین حتما 
باید چینی باشد کنسرسیومی تشکیل دهیم که هم بتوانیم پیمانکار ایرانی را 
طبق قرارداد نگه داریم و هم اینکه به دلیل فاینانس، پیمانکار چینی داشته باشیم. 
تشکیل کنسرسیوم و  متقاعد کردن پیمانکار ایرانی برای ورود به کنسرسیوم و 
حتی اینکه از چه تجهیزاتی استفاده کنند زمان برد. خوشبختانه در این مدت 
رفع تحریم داشتیم و مجبور شدند یکسری مذاکرات در مورد اینکه تجهیزات از 
چینی صرف به چینی- اروپایی تغییر دهند صورت گیرد. این روند موجب شد تا 
با تاخیر در استفاده از فاینانس و درنتیجه تاخیر در ساخت طرح ها مواجه شویم. 
خوشبختانه این طرح ها مسیر خوبی را در پیش گرفته و امیدواریم دیگر طرح ها 

را با سرعت بیشتر اجرا و تاخیرات پیش آمده جبران شود. 
    گویا برخی طرح ها به خاطر محدودیت های زیرساختی، تغییر 

کاربردی داده اند.
واحد فولاد سازی بافت به »گندله سازی« و واحد فولاد سازی سبزوار به واحد 
تولید »استیکر میل« )یک نوع ورق سرد و گرم( تبدیل شده است. این 2 تغییر 

به تصویب شورای اقتصاد رسیده است. 

مرسوم نیست خریداران 
فولاد در بازارهای بین 

المللی پول نقد پرداخت 
کنند با توجه به اینکه 

شرکت های نمی توانند 
لزوما ال سی از مشتریان 

دریافت کنند ناچار به 
تقاضای دریافت صد در 
صد دریافت وجه هنگام 

قرارداد را دارند درنتیجه 
چالش به وجود می آید 
و بسیاری از مشتریان 

 این شرط را قبول
 نمی کنند ضمن اینکه 
قوانین ما در راستای 

توسعه صادرات نیست.
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منصور یزدی زاده مدیر عامل ش�رکت ملی فولاد که 
خود از مدیران با س�ابقه صنعت فولاد کش�ور است 
نگاه جدیدی ب�ه طرح های اس�تانی ف�ولاد دارد. هرچند معمولا 
کارشناس�ان از این پروژه ها انتقاد می کنند، اما وی معتقد است: 
ش�کل گیری این پروژه ها در نقاط مختلف کش�ور،  س�بب ش�د 
بس�یاری از امکانات زیربنایی وارد آن مناطق شود. یزدی زاده در 
عین حال می گوید: صنایع فولاد در مصرف آب سهمی حدود یک 

درصد دارند. 

   آیا زمانی که طرح های اس�تانی فولاد اجرا شدند، پیش بینی 
های لازم برای مواد اولیه و امور زیربنایی آن ها انجام شده بود؟

نکته اول این اس�ت که برای تمام این طرح ها مجوز صادر شد. به 
این معنی که وقتی مجوز صادر می ش�ود امور محیط زیس�ت هم 
دیده می ش�ود. همچنین در بحث تامین آب و ب�رق و تعهدات در 
نظر گرفته شده و بخشی که دولت دارد و بخشی که واحدها برای 
تامین مواد اولیه دارند قاعدتا لحاظ می شود و مجموعه این موارد 

مد نظر قرار گرفته است. 
ولی اینکه اگر قرار بود امروز چنین تصمیمی گرفته شود قطعا این 
چنین تصمیم گرفته نمی شد. این طرح ها  مربوط به گذشته است 
که امکان توقف آنها وجود نداشت. به این دلیل که سرمایه گذاری 
س�نگینی در 7 نقطه کشور  انجام ش�ده اس�ت. مطالعه ی انجام 
شده در رابطه با صنایع فولاد نه تنها در ایران بلکه در تمام دنیا به 
این صورت اس�ت که معمولا  این صنایع در نزدیکی آب های آزاد 
احداث می شوند تا در بخش صادرات، واردات و نیز استفاده از آب 
محدودیت نداشته باشد.  اما طرح های ما اغلب در جاهایی است 

که از نظر آب دچار مشکل هستند. 

   راهکار برطرف کردن این چالش چیست؟
یکی از کارهایی که می توان انجام داد این اس�ت که در اس�تفاده 
از پس�اب ها س�رمایه گذاری کنیم. اس�تفاده از پساب یک بحث 
نسبتا جدید است که خوشبختانه در کشور ما می توان گفت رشد 
پیدا کرده  و واحدهای بزرگ به اس�تفاده از پساب روی آورده اند 
و جایگزین آب خام کرده اند.  واقعیت این اس�ت که در کش�ور با 
کمب�ود آب مواجه هس�تیم و بخش مع�دن ه�م در اولویت برای 
تامین آب نیست بلکه مصارف خانگی در اولویت است. بزرگترین 
مش�کل ما این اس�ت که نقش صنعت در مصرف آب، مثل بخش 
کش�اورزی نیس�ت. نزدیک به9۰  درصد مصرف آب به این بخش 
مربوط است اما کل صنعت س�هم 1۰ درصدی از مصرف آب دارد. 
اگر بخواهیم صنعت فولاد را در نظر بگیریم ش�اید مصرف آب در 
فولادسازی یک درصد است. مثل بحث آلودگی است که آلاینده 
های صنعتی ما خیل�ی کمتر از آلایندگی های خودرو اس�ت ولی 
آلایندگی خودرو هیچ وقت دیده نمی شود. مثلا اگر تمام کارخانه 
ها حتی کوره پزخانه ها هم به طور کامل کارکنند اما اگر خودرو ها 
بیرون نیایند باز هم  هوای ش�هر تمیز است. پس صنعت فولاد در 

آلایندگی تاثیر کمی دارد. 
حالا در رابطه با طرح ها هم متاس�فانه مدیریت منابع آبی ما  ایراد 
دارد. ام�روز بحث صنایع فولاد م�ا که عمدتا در مراکز اس�تان ها 
متمرکز هس�تند مثل ذوب آه�ن و مبارکه دغدغه ش�ده اند. در 
حالی که اگر ما می توانستیم مدیریت درست آب داشته باشیم و 
مصارف و هدر رفت آب را کنترل کنیم طبیعتا این کارخانه ها هم 
هیچ مشکلی نداشتند ولی در ش�رایط فعلی، در این زمینه دچار 
مشکل هستیم. راهکار این است که در هرصورت صنایع فولادی 
که ایجاد ش�ده اند نگاهشان را برای اس�تفاده از پساب عمیق تر 

کنند تا مشکل آب نداشته باشند. 

   علاوه بر تولید، نقش سازنده طرح های استانی فولاد را در چه 
اموری می بینید؟

غیر از دغدغه آب، در رابطه با سایر حامل های انرژی شاید بتوان 
گفت یکی از دس�تاوردهای ط�رح های اس�تانی این ب�ود که در 
مناطق محروم بالاخره گاز و برق رس�انی – علی رغم هزینه بالا-  

انجام شد. ش�ما وقتی بخواهید زیرس�اختی را ایجاد کنید و برق 
رسانی را برای جایی انجام دهید برای اینکه هزینه سرمایه گذاری 
کاهش یابد معم�ولا واحد ها را در مقیاس ه�ای بزرگ تعریف می 
کنند. الان ظرفیت تولی�د ۸۰۰ هزار تنی در کش�ور های صنعتی 
و پیش�رو، واحد اقتصادی محسوب نمی ش�ود اما در کشور ما که 
بالاخره باید برق و گاز ب�ه مناطق محروم می رف�ت،  از آن منطق 

تبعیت نشد. 
م�واردی که ع�رض ک�ردم غی�ر از نکات�ی اس�ت ک�ه در بحث 
پایدارسازی تامین گاز و جاهایی که مقداری محدودیت در انتقال 
برق داشتند در سایر موارد خوشبختانه مشکلی نداریم. در بحث 
تامین مواداولیه ه�م این دغدغه ای که به آن اش�اره کردم بخش 
بالا دست با پایین دست درگیر شده، شاید مقداری دغدغه برای 
تامین مواد اولیه این کارخانه ها وجود داش�ته باش�د چون واحد 
های مصرفی هس�تند. کارخانه های احیای مس�تقیم )DRI( که 
نیاز به گندله دارن�د و از  جایی دیگر این م�اده را تامین می کنند. 
فولادس�ازی ایران که بخش عمده آن با روش   DRIفعال است و 
الباقی باید از قراضه تامین ش�ود یا از جای دیگر )آهن اسفنجی( 

بیاورند یا اینکه از چدن استفاده کنند. 

   وضعیت فعلی پروژه های اس�تانی فولاد در راه اندازی چگونه 
است؟

علاوه بر شادگان که افتتاح ش�د دو طرح دیگر نیز اخیرا به تولید 
رس�یده اند. یکی بخش آهن اس�فنجی فولاد نی ریز است که در 
اوایل بهم�ن ماه راه اندازی ش�د. پس از آن آهن اس�فنجی فولاد 
سبزوار  اس�ت که به تازگی به تولید رس�یده در نوبت راه اندازی 
قرار دارد. امیدواریم بخش آهن اس�فنجی بافت ه�م در ماه های 

نخستین سال 97راه اندازی شود.
فولاد بافت واحد گندله هم دارد. برخی از واحدها هس�تند که به 
جای فولادس�ازی به اضافه کردن ماژول آهن اس�فنجی و گندله 
اقدام کرده اند. مثلا فولاد سبزوار در حال ایجاد واحد نورد است و 

مابقی همان فولاد سازی را انجام می دهند.

  آیا م�ی توان سیاس�تی اتخاذ کرد ک�ه فولادهای اس�تانی در 
اختیار یک کنسرسیوم قرار گیرد تا هزینه های تولید آنها پایین 

بیاید مثلا با تشویق ایمیدرو چنین همگرایی رخ می دهد؟
مهم مکان این طرح ها است. شاید بتوانند در تبادل نیروی انسانی 
و مواد اولیه همکاری کنند ولی در اصل بح�ث نمی توان تغییری 
ایجاد کرد علت هم به جایابی مربوط اس�ت. ش�اید ش�ما بگویید 
مثلا یک سرمایه گذاری مشترک کنیم. به عنوان مثال یک واحد 
گندله سازی را بین دو نقطه جایابی و ایجاد شود. این امر در دو تا 
از واحدهای فولاد سازی عملی شد. به عبارتی چون دو مشارکت 
کننده این طرح ها،   فولادساز هستند )یعنی مبارکه  و خوزستان( 
هدفمند کار را دنبال کردند ولی مش�ارکت کنندگان س�ایر طرح 
ها چ�ون  فولادی نبودن�د یک مقدار ش�رایط متفاوت اس�ت. اما 
مثلا ف�ولاد میانه که صد درص�د آن متعلق به ایمیدرو و ش�رکت 
ملی فولاد اس�ت دغدغ�ه ای برای آن نیس�ت. از این نظر ش�اید 
بگوییم ۳ تا از 7 طرح استانی را به هیچ وجه نباید دغدغه داشته 
باشیم.  در سایرین هم چون س�رمایه گذار در این زمینه تخصص 
 فولادی ندارد طبیعتا یه مق�دار باید کار را با دقت نظر بیش�تری

 دنبال کرد .

صنعت فولاد با در اختیار داش�تن 4۲ درصد از گردش مالی ۲۰۰۰ میلیارد دلاری 
صنایع معدن�ی دهکده جهان�ی یکی از اصلی تری�ن نمادهای توس�عه یافتگی 
کشورهاست؛ به این دلیل که تولید و ساخت فولاد نیازمند دستیابی به فناوری ها و تخصصی 
اس�ت که معمولا می توان از آن در توس�عه دیگر بخش های صنعتی و کلان اقتصاد کش�ور 

استفاده است.
به همین دلیل از این صنعت به عنوان صنعت مادر یاد می ش�ود و کارشناس�ان براین باورند 
توسعه و رونق تولید پایدار این فلز سخت در واقع تضمینی برای گردش روان چرخ اقتصادی 
و تولیدی صنایع پایین دستی جهت ایجاد ارزش افزوده بالاتری است که هرگز نباید آن را به 

دست فراموشی سپرد.
بنابراین دولتمردان و سیاست گذاران اقتصادی دهکده جهانی همواره در تلاشند با استفاده 
از دارایی و پتانسیل هایی که در تکمیل زنجیره تولید فولاد در اختیار دارند؛ زمینه استقلال 
کشورشان از واردات این فلز را فراهم کرده تا پس از تکمیل ظرفیت تقاضای داخلی به فکر 

بازارهای صادراتی دور از مرزهایشان باشند.
به همین دلیل اغلب برنامه های توس�عه ای در اقص�ی نقاط جهان براس�اس توانمندی های 
دستیابی و تامین این فلز سخت تنظیم شده و به نوعی شالوده موفقیت طرح های توسعه ای 

را می توان در تکمیل زنجیره تولید و خودکفایی صنعت فولاد دانست.
این درحالی است که ایران نیز به عنوان کش�وری دارای پتانسیل بالا از لحاظ ذخایر معدنی 
و همچنین منابع غنی ان�رژی در کنار تخصص قابل اتکای خود امروز توانس�ته جایگاه قابل 
اطمینانی در صنعت فولاد برای خود دست و پا کند و می بایست از این امتیاز برای دستیابی 

به قله های موفقیت استفاده بهینه صورت پذیرد.
اما به راستی نقش صنعت فولاد در برنامه های توسعه ای ایران چیست و چطور می توان از آن 

استفاده بهینه داشت؟ 

آمار چه می گوید
بطور کلی وقتی س�خن از صنعت فولاد به میان می آید لازم اس�ت قبل از هرگونه اظهار نظر 
درباره آن ابتدا به آنچه اعداد و ارقام مربوط به این صنعت می گویند توجه داش�ته باشیم تا 

براساس تک تک آنها برنامه  ریزی کرده و به سمت توسعه گام برداریم.
در این زمینه جایگاه فولادی ایران در میان تولید کنندگان رتبه سیزدهم است و در منطقه 
»منا« کشورمان توانسته س�همی معادل 54/5 درصد از کل تولید منطقه را در اختیار خود 
داشته باش�د، آمارهایی که می توان براساس آن برای رش�دی قابل قبول طی سال های آتی 

متناسب با روند روبه به رشد تقاضا متصور شد.
این درحالی اس�ت که ۳۰ درصد از کل گردش مالی ایران در معادن خلاصه شده و تقریبا ۳6 
درصد از صادرات غیر نفتی ایران مربوط ب�ه آنچه از دل معادن بی�رون آمده بوده که بخش 
قابل توجهی از آن در صنای�ع فلزی یا همان فولادخودمانی ایجاد ش�ده و تقریبا 5 درصد از 

تولید ناخالص داخلی کشورمان در معادن و صنایع معدنی خلاصه شده است.
با درنظر گرفتن آم�ار و ارقامی که فولاد در کلان اقتصاد کش�ورمان به خود دیده اس�ت بد 
نیست توجه داشته باشیم اگر بخواهیم به رش�د اقتصادی تعیین شده در افق 14۰4 و برنامه 
ششم توسعه اقتصادی برس�یم لازم است س�هم قابل توجه معدن و صنایع معدنی را در آن 

دیده و براساس آن گام برداریم.
در این زمینه رشد 14 درصدی تولید فولاد در کشورمان و دستیابی به تولید۸  میلیون و 6۳۰ 
هزار تن فولاد در هشت ماهه ابتدایی سال جاری بیانگر اراده، تخصص و توانمندی مناسبی 

بوده که می تواند در ادامه راه نیز تکیه گاه منطقی و دقیقی برای صنایع پایین دستی باشد.
ادامه روند روبه رش�د تولید فولاد در کلان اقتصاد کش�ورمان دارای اهمیتی اس�ت که باید 
براساس افق 14۰4 به آن نگریس�ت و زمینه تولید 55 میلیون تن فولاد در سال و رسیدن به 

جایگاه هفتم در میان تولید کنندگان بین المللی  را برای کشورمان متصور باشیم. 
راه آهن، ایجاد جاده ه�ا، تجهیز معادن و اس�تخدام نیروی متخصص بوم�ی در اقصی نقاط 
کشورمان تنها بخش�ی از جایگاه اقتصادی صنعت فولاد در کلان اقتصاد کشور است که در 

برنامه های توسعه ای لازم است به آنها دقت نظر داشته باشیم.

تکمیل زنجیره تولید همان توسعه اقتصادی است
حال با درنظر گرفتن آمار و ارقامی که فولاد در کلان اقتصاد کشورمان به خود دیده است بد 
نیست توجه داشته باشیم اگر بخواهیم به رش�د اقتصادی تعیین شده در افق 14۰4 و برنامه 
ششم توسعه اقتصادی برس�یم لازم است س�هم قابل توجه معدن و صنایع معدنی را در آن 

دیده و براساس آن گام برداریم.
هرچند نباید فراموش کرد که برنامه تدوین ش�ده برای صنعت فولاد خ�ود می تواند موتور 
محرکه ای قابل قبول در کلان اقتصاد ایران زمین باشد، چون دستیابی به تولید 55 میلیونی 
تن فولاد نیازمند تکمیل پروژه های نیمه تمام یا اح�داث کارخانجات جدید در کنار توجه به 
حمل و نقل و بجاجایی بخش قاب�ل توجهی از مواد اولیه معدنی اس�ت که ایج�اد هر یک از 

زیرساخت های مورد نیاز در این بخش خود می تواند اقتصاد کشورمان را متحول کند.
راه آهن، ایجاد جاده ه�ا، تجهیز معادن و اس�تخدام نیروی متخصص بوم�ی در اقصی نقاط 
کشورمان تنها بخش�ی از جایگاه اقتصادی صنعت فولاد در کلان اقتصاد کشور است که در 

برنامه های توسعه ای لازم است به آنها دقت نظر داشته باشیم.
البته این پایان کار نیس�ت چون با درنظر گرفتن بومی س�ازی تقریب�ا ۸5 درصد از زنجیره 
تولید فولاد داخل کشورمان و روند افزایش�ی تقاضای فولاد در دوران بازسازی کشورهای 
همس�ایه بخصوص عراق و س�وریه در دوران پس�اداعش این فرص�ت را در اختیار صنعت 
 فولاد کش�ور قرار می دهدک�ه گام های�ی مطمئن و دقی�ق در راس�تای توس�عه اقتصادی

 بردارد.

یزدی زاده مدیر عامل شرکت ملی فولاد:
طرح های استانی، امکانات را به مناطق مختلف برد

احمد بختیار 

یکی از کارهای�ی که می توان انجام داد این اس�ت 
که در استفاده از پساب ها س�رمایه گذاری کنیم. 
استفاده از پس�اب یک بحث نسبتا جدید است که 
خوشبختانه در کش�ور ما می توان گفت رشد پیدا 
کرده  و واحدهای بزرگ به اس�تفاده از پساب روی 

آورده اند و جایگزین آب خام کرده اند.

با درنظر گرفتن آم�ار و ارقامی که ف�ولاد در کلان 
اقتصاد کش�ورمان به خود دیده اس�ت بد نیس�ت 
توجه داشته باشیم اگر بخواهیم به رشد اقتصادی 
تعیین ش�ده در افق 14۰4 و برنامه شش�م توسعه 
اقتصادی برسیم لازم است سهم قابل توجه معدن 
و صنایع معدن�ی را در آن دیده و براس�اس آن گام 

برداریم.

یادداشت

فولاد؛ صنعتی برای توسعه اقتصادی
عالیه عزتی 
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        دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد: 

رشد مصرف قراضه، مزیت 
معادن سنگ آهن را کم 

می کند
یوسف بهمن ابادی

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد، معتقد است: با توجه به اینکه 
چرخه تولید فولاد به س�مت قراضه می رود مزیت معادن سنگ 
آهن کاهش می یابد. این روند، عملا این هشدار را به ما می دهد که هر چه بیشتر بتوانیم  معادن را 
مصرف کنیم از فرصت  استفاده کرده ایم. درباره چشم انداز جهانی فولاد و ایران، گفت و گویی با سید 

رسول خلیفه سلطانی انجام داده ایم که مشروح آن را در ادامه می خوانید:

   چشم انداز بازار فولاد جهانی را چگونه پیش بینی می کنید؟
بازار ف��ولاد جهان ارتب��اط تنگاتنگ��ی با رفتار چی��ن دارد. اگر رش��د اقتص��ادی چین به 
همین رون��د ادامه یاب��د مصرف ف��ولاد در جهان در همین س��طوح باقی م��ی ماند. پیش 
بینی می ش��ود که در س��ال های آینده، با توج��ه به تولید حج��م زیاد قراض��ه در چین، 
مصرف قراضه فولاد بالا رود و مصرف س��نگ آهن در آینده نس��بت ب��ه قراضه کاهش یابد 
و پیش بینی می ش��ود تا 15 س��ال آینده حجم قراض��ه -که اکنون بین 30 ت��ا 35 درصد 
اس��ت- تا 45 درصد ه��م برس��د و از آنجا که چرخ��ه تولید ف��ولاد به س��مت قراضه می 
رود مزی��ت معادن س��نگ آه��ن کاهش م��ی یاب��د. این رون��د، عملا ای��ن هش��دار را به 
 ما می ده��د که هر چ��ه بیش��تر بتوانیم  مع��ادن را مص��رف کنی��م از فرصت  اس��تفاده 
کرده ایم. مزی��ت اصلی ما در صنع��ت فولاد بیش��تر در ان��رژی )گاز و برق( اس��ت عمده 
ترین کاری ک��ه ب��ا گاز می ت��وان انج��ام داد این اس��ت ک��ه روی تولید آهن اس��فنجی 
متمرکز ش��ویم و چن��دان ب��رای تولید ف��ولاد بع��د از آه��ن اس��فنجی اصرار نداش��ته 
باش��یم. کش��ش صادراتی آه��ن اس��فنجی بس��یار خ��وب اس��ت و ارزش اف��زوده ما تا 

تولید آهن اس��فنجی اس��ت. بنابرای��ن در طرح ه��ای ف��ولادی در حال اجرا ب��ه همین 
مرحله اکتفا کنیم و ه��ر چه می توانی��م روی اکتش��اف، تولید کنس��انتره، گندله و آهن 
 اس��فنجی متمرکز ش��ویم. به نظر من این مس��یری اس��ت که باید در دهه آین��ده دنبال 
کنیم.یک��ی از کارهایی ک��ه باید بکنیم این اس��ت که به س��مت تولید فولاد کیف��ی رویم. در 
کشورهای توسعه یافته حجم تولید فولادهای کیفی بالای 3 درصد است و تا 15 درصد هم می 
رسد. حجم تولید فولاد کیفی ما حدود 3 درصد است و باید تلاش کنیم طی دهه آینده آن را به 

7 درصد برسانیم تا بتوانیم ارزش افزوده بیشتری برای فولاد داشته باشیم.

   به نظر شما سرانه مصرف فولاد جهانی و ایران چگونه خواهد شد؟
اگر بتوانیم محصولات صنعتی صادر کنیم می توانیم س��رانه مصرف فولاد را افزایش دهیم به 
این معنا که اگر طبق برنامه 1404، 20 میلیون تن صادرات فولاد داشته باشیم، طبیعی است 
 که می توانیم س��رانه مصرف خود را توس��عه دهیم. اما اگر تنها بر تولید داخل متمرکز ش��ویم

 نمی توانیم سرانه مصرف را افزایش دهیم.

در دنیا با توجه به جایگزینی سایر مصنوعات دیگر در کنار فولاد، ممکن است سرانه مصرف به 
صورت ثابت یا با شیب کمی افزایش یابد.

   چالش های پیش روی صنعت فولاد ایران چیست؟
از جمله اقداماتی که باید انجام شود اینکه طرح های توسعه باید مکان یابی خوبی شود و با هدف 
صادرات، در جوار آب های بین المللی احداث ش��ود. همچنین به دلی��ل کمبود آب در مناطق 
مختلف کشور، ضرورت احداث واحدهای فولادی در سواحل جنوبی بیشتر می شود. کشور ما 
رو به خشکس��الی می رود و با توجه به حرارتی که هنگام تولید فولاد ایجاد می شود این واحد 
 صنعتی نه تنها مصرف کننده آب نخواهد بود بلکه موجب تولید آب خواهد ش��د که درنتیجه 
می تواند در کنار آن، کشاورزی و شهرسازی را توسعه داد و جمعیت را به این مناطق انتقال داد. 
بنابراین  فولاد می تواند نقش توس��عه ای  و مهاجرت پذیری در آب های جنوبی کشور داشته 
باش��د.همچنین اینکه حجم ظرفیت با الگوی اقتصادی ما متناسب باشد و از احداث واحدهای 

کوچک جلوگیری شود. 

 وضعیت صنعت ف�ولاد در ایران و جهان را چگون�ه ارزیابی می 
کنید؟   

روند تولید فولاد در جهان با حضور پررنگ چین در دهه گذش�ته 
تحول اساسی یافت و سال به سال یک رشد فزاینده ای داشت به 
طوریکه از تولید حدود ۸۰۰ میلیون تن در سال ۲۰۰۰ به تولید 1/6 

میلیارد تن در سال ۲۰15 این رشد به وضوح مشاهده می شود. 
این رش�د به دلایلی از جمله کاهش میزان رش�د مصرف فولاد در 
چی�ن، محدودیتهای محیط زیس�ت و متوقف ک�ردن واحدهای 
فولادی آلاینده، رک�ورد اقتصادی و بعضاً کمب�ود برخی از منابع 
و مواد اولیه مورد نیاز این صنعت در س�ال های اخیر از رشد تولید 
و مصرف آن کاسته ش�ده اس�ت  و اگرچه ظرفیت تولید فولاد در 
جهان بیش از ۲/۲ میلیارد تن شده است  ولی حدود 1/6 میلیارد تن 
فولاد تولید واقعی جهان است که نشان از ضریب در حال کاری 7۰ 

درصدی واحدهای فولادسازی در دنیا است. 
در ایران ح�دود ۳۳ میلیون تن ظرفیت تولید فولاد ایجاد ش�ده 
و تنها از این میزان حدود ۲۲ میلیون تن فولاد خام در سال 1۳96 

تولید می شود که سهم تولید فولادهای طویل از فولادهای تخت 
بیشتر اس�ت. از طرف دیگر در س�ال 96 رکورد صادرات شکسته 
خواهد ش�د و به بالای ۸ میلی�ون تن خواهد رس�ید و تنها حدود 
4 میلیون تن واردات فولاد خواهیم داش�ت و این مصرف ظاهری 

کشور را به حدود همان مقادیر سال های قبل نزدیک کرده است .

  لطفا در خصوص وضعیت عرضه و تقاضا فولاد در بازار داخلی و 
خارجی توضیح بفرمایید: 

آنچه مسلم است یکی از محرک ها و پیشران های اقتصادی کشور 
بخش مسکن است و هنوز در این حوزه حرکت موثری نشده است. 
ولی پیش بینی می ش�ود میزان مصرف فولاد ی�ک روند تدریجی 
افزایشی را داشته باشد و حداکثر میزان مصرف در سال 14۰4 که 
برنامه تولید 55 میلیون تن است، به حدود ۳۳ میلیون تن برسد 
و در حدود 15 تا ۲۰ میلیون تن نیز به صادرات اختصاص یابد. البته 
نکته حائز اهمیت توس�عه بخش انرژی، آب و حمل و نقل دریایی، 

ریلی و جاده ای است،  تا بتوان به اهداف مورد نظر دست یافت.

   ظرفیت تولید و مصرف فولاد در ایران به چه میزان است؟
در سطح جهانی نیز روند کند ولی افزایش تولید فولاد ادامه خواهد 
داشت و مقدار مصرف جهانی بیش�تر می شود به طوریکه در سال 
۲۰1۸ این مصرف به حدود 165۰ میلیون تن خواهد رسید و چون 
محدودیت هایی برای چینی ها در تولید به وج�ود آمده و مصرف 
آن  نیز افزایش یافته و در س�ال های بعد نیز ادامه خواهد داش�ت، 
پیش بینی رشد حداقل ۲ درصدی برای هر س�ال در آینده وجود 
دارد.در این میان بعد از چین، کش�ور هند سیاس�ت تولید فولاد 
خود را به ش�دت دنبال می کند و تولید حدود 1۰۰ میلیون تن خود 
را تا سال ۲۰۲5 به حداقل دو برابر افزایش خواهد داد و این می تواند 
تهدید جدیدی برای سایر کشورها به خصوص در منطقه خاورمیانه 
و شمال آفریقا باشد بر اساس شواهد موجود می توان نتیجه گرفت 
که قیمت های جهانی روند کاهشی قابل توجه ای نخواهد داشت و 

بهبود در بازار فولاد را در حداقل ۳ سال بعد مشاهده خواهیم کرد.

  چالش های پیش روی صنعت فولاد را به اختصار تشریح کنید؟
چالش ه�ای جهانی ف�ولاد در 6 موض�وع خلاصه می ش�ود  که از 
جمله  می توان به چالش زیس�ت محیطی اش�اره کرد به گونه ای 
که فولادس�ازان دنیا درگیر ش�دید کنترل و کاهش آلاینده های 
زیس�ت محیطی ش�ده اند به گونه ای که درطرح های قبلی حجم 
زیادی از آن ها متوقف شده و طرح های جدید با سخت گیری زیادی 

از سازمان های جهانی درگیر هس�تند. ظرفیت مازاد تولید فولاد 
از دیگر دغدغه های صنعت فولاد در جهان اس�ت و تعادل عرضه 
و تقاضا و نهایتا بعض�اً باعث غیرواقعی ش�دن قیمت های جهانی 
فولاد می شود. کیفیت پایین مواد اولیه از دیگر چالش های صنعت 
فولاد در سطح جهان است و این باعث شده از یک طرف مشکلات 
زیست محیطی را به همراه داشته و همچنین باعث افزایش قیمت 
تمام شده محصولات ش�ود و حاشیه س�ود این صنعت را کاهش 
دهد. کمبود انرژی و الکترود در دنیا از جمله دغدغه های دیگر در 
صنعت فولاد است. افزایش حجم ذخایر قراضه در دنیا به خصوص 
در چین، و همچنین محدودیت های زیست محیطی موجب مصرف 
بیشتر انرژی و الکترود در جهان خواهد ش�د و محدودیت تولید 
انرژی باعث مشکلاتی در این صنعت در آینده خواهد شد. کمبود 
سنگ آهن، کنسا تانتره، گندله با کیفیت،مشکلات در تأمین پایدار 
آب، برق و گاز، فقدان توسعه در صنعت حمل و نقل جاده ای، ریلی 
و دریایی و اسکله ها، عدم وجود تناسب در تعرفه های صادراتی و 
وارداتی مطابق با ش�رایط روز اقتصادی، تقاضا و  غیره در حمایت 
از صنعت داخلی، تسهیلات بانکی با بهره بالا که باعث هزینه های 
مالی سنگین در این صنعت شده است.  و همچنین خروج تدریجی 
شرکت های معدنی از مسیر اصلی رس�الت خود برای تولید فولاد 
و از بین رفتن توازن در زنجی�ره تولید فولاد را م�ی توان از حمله 

چالش های این صنعت در ایران برشمرد.

معاون مالی و اقتصادی فولاد مبارکه اعلام کرد:

بهبود بازار فولاد طی سال های آینده
 بر اساس شواهد موجود،  قیمت های جهانی روند کاهشی قابل توجه ای نخواهد داشت از این رو بهبود بازار فولاد را تا  ۳ 

سال  آینده شاهد خواهیم بود.
امیر حسین نادری  با بیان مطلب فوق همچنین تاکید کرد: پیش بینی می شود میزان مصرف فولاد در ایران نیز یک روند 

تدریجی افزایشی را داشته باشد و حداکثر میزان مصرف در سال 14۰4 که برنامه تولید 55 میلیون تن است، به حدود ۳۳ 
میلیون تن برسد از این رو برای دستیابی به این امر ایجاد بستر مناسب برای توسعه هر چه بیشترزیر ساخت های لازم از 

جمله انرژی، آب و حمل و نقل دریایی، ریلی و جاده ای ضروری است.  در ادامه گفت و گو با وی را می خوانید:  
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در گفت وگو با محمد ابکاء بررسی شد

باید ها و نباید های 
صنعت فولاد کشور

افسانه مسافر 
صنعت فولاد را می توان یکی از بنیان ه�ای مهم اقتصاد در 

هر کشوری برشمرد، به گونه ای که حتی مصرف سرانه فولاد 
به عنوان شاخصی به منظور ارزیابی صنعتی بودن یک کشور مطرح است.

در حال حاضرایران س�یزدهمین فولادساز جهان محسوب می ش�ود که برای افق چشم انداز 
14۰4 دس�تیابی به ظرفیت 55میلیون تن فولاد خام را هدف گذاری کرده اس�ت ک�ه از این رقم 

حدود ۲۰ میلیون تن باید راهی بازارهای صادراتی شود.
اما برای دستیابی به اهداف در نظرگرفته شده چالش هایی وجود دارد که مهمترین آنها توازن در زنجیره 

فولاد، بازار ، صادرات و تامین مالی است که باید برطرف شوند. این بهانه 
با محمد ابکاء ، مدیر عامل شرکت مهندسی بین المللی فولاد تکنیک در خصوص وضعیت صنعت فولاد ایران و 

جهان، چالش های این صنعت و راهکارهای برون رفت از آن به گفتگو پرداختیم:

    لطفا وضعیت صنعت فولاد در ایران و جهان را تشریح 
بفرمایید:

به اس��تناد آمار جهانی منتشر ش��ده وضعیت بازار فولاد در سال 
2017 میلادی در مقایسه با س��ال 2016 و به ویژه سال 2015 
میلادی بهب��ود یافته اس��ت.  در جهان تا پایان ماه نوامبر س��ال 
2017 میلادی به میزان یک هزار و  536 میلیون تن فولاد خام 
تولید ش��ده که در مقایسه با مدت مشابه س��ال 2016 به میزان  
4.3 درصد رشد یافته اس��ت. این در حالی است که میزان تولید 
فولاد خام در کل سال 2016 در مقایسه با سال 2015 میلادی 

تنها 0.5 درصد افزایش یافته بود. 
قیمت ها نیز در س��ال 2017 میلادی به ویژه در ماه های پایانی 
س��ال از روند رو به رش��د قابل توجه��ی برخوردار بوده اس��ت. 
متوسط قیمت س��نگ آهن )عیار 62درصد( به عنوان مهمترین 
ماده اولیه زنجیره تولید فولاد در س��ال 2017 میلادی رقم  71 
دلار بر تن را به خود اختصاص داده در حالی که برای قیمت این 
محصول در سال 2016 میلادی به طور متوسط ماهانه 58 دلار 

بر تن ثبت شده است. 
افزایش قیمت محص��ولات نیز قاب��ل توجه بوده اس��ت. قیمت 
میلگرد صادراتی چین به طور متوس��ط در سال 2016 میلادی 
برابر ب��ا 340 دلار ب��ر تن ب��وده و این محصول در س��ال 2017 
میلادی به طور متوس��ط قیمت 490  دلار بر تن را تجربه کرده 

است. 
در بخش مصرف فولاد نیز جهان رشد مثبتی تجربه کرده است. 
در حالی که میزان مصرف فولاد در س��ال 2016 نسبت به سال 
2015 میلادی تنها یک درصد رش��د داشته اس��ت اما مطابق با 
پیش بین��ی انجمن جهانی آهن  وفولاد رش��د مصرف در س��ال 

2017 میلادی 2.8 درصد خواهد بود. 
چین به عنوان تأثیرگذارترین کش��ور بر وضعی��ت فولاد جهان 
با انج��ام اصلاحات س��اختاری ب��ر بخش عرضه صنع��ت فولاد 
کش��ورش از اواخر س��ال 2015 میلادی، نقش قابل توجهی بر 
روند جهانی بازار فولاد داش��ته است. از جمله مهمترین اقدامات 
انجام ش��ده در چین توق��ف ظرفیت های فولادس��ازی و اعمال 

شرایط سخت گیرانه زیست محیطی است. 
ظرفیت تعطیل ش��ده فولادس��ازی در چین از س��ال مذکور تا 
کنون 137.58 میلیون تن  اعلام شده و علاوه بر ظرفیت مذکور 
166.75 میلیون تن نیز ظرفی��ت فولادهای بی کیفیت در چین 
تعطیل شده اس��ت. هر چند میزان ظرفیت اسمی کاهش یافته 
اما چین مدعی اس��ت که افزایش تولید به وجود آمده در س��ال 
2017 ناش��ی از جایگزینی تولید فولادهای ب��ا کیفیت به جای 
فولادهای کم کیفیت متوقف شده است. چین تا پایان ماه نوامبر 
2017 معادل ب��ا 764.8 میلیون تن فولاد خ��ام تولید کرده که 
تقریبا 25 میلیون تن بیشتر از مدت مشابه سال 2016 میلادی 

است.
بازار فولاد ایران طی س��ال های اخیر از دو جنبه تحت فشار بوده 
است. از یک سو رکود داخلی، بازار فولاد را تحت تاثیر قرار داد و 
کماکان به عنوان یک عامل بازدارنده به حساب می آید و از سوی 
دیگر به دلیل آنکه ایران در صنعت فولاد یک کش��ور تاثیر پذیر 
محسوب می شود نوس��انات به وجود آمده در بازار جهانی فولاد 

نیز روند بازار فولاد ایران را تحت تاثیر قرار داده است.  

به عنوان مثال بودجه عمرانی یک��ی از موثرترین عوامل محرک 
بازار فولاد به ش��مار می آید. به گونه ای که هر چه میزان بودجه 
عمرانی بزرگتر و درص��د تحقق آن نیز بالاتر باش��د انتظار بر آن 
است که فولاد بیشتری در کشور مصرف شود. این در حالی است 
که درصد تحقق بودجه عمرانی در برخی از سال¬ها به ویژه در 
س��الهای 1391 و 1392 کمتر از 40 درصد بوده و در س��الهای 
بعد از آن هر چند درصد تحق��ق بودجه عمرانی افزایش یافته اما 
هر آنچه که دول��ت در بودجه های عمرانی هزین��ه کرده مربوط 
به اتمام طرحهای نیمه تمام اس��ت که چنی��ن طرحهایی که در 

فازهای نهایی به سر می برند دیگر مصرف کننده فولاد نیستند.
 از س��وی دیگر منابع تامین مالی که عمده آن مربوط به صندوق 
توسعه ملی و ناشی از فروش نفت است نیز به دلیل کاهش قیمت 
نفت چندان راهگش��ا نبوده اس��ت. با این اوص��اف مصرف فولاد 
جهش چندانی قابل توجهی نداش��ته اس��ت. در واقع به استثناء 
سالهای 1389 تا 1391 که به علت سیاست مسکن مهر مصرف 
افزایش داشته است در سالهای اخیر مصرف فولاد کمی بیش از 
18 میلیون تن را به خود اختص��اص داده و روند مصرف فولاد از 

سال 1391 به بعد کاهشی بوده است. 

    وضعیت عرضه وتقاض�ا در بازار داخل�ی و خارجی را 
چگونه ارزیابی می کنید ؟

برغم مطالب مذکور،  در بخش عرضه بازار طرح های بسیاری در 
زنجیره فولاد تا پایان سال 1396 به بهره برداری خواهند رسید. 
در فولاد خام برابر 1.5 میلیون تن ، آهن اسفنجی 7.85 میلیون 
تن، در  گندله س��ازی برابر با 16.1 میلیون تن و در کنس��انتره 
س��ازی به میزان 7.7 میلیون تن طرح به بهره ب��رداری خواهد 

رسید و به ظرفیت فعلی زنجیره اضافه خواهد شد. 
نکته قابل ذکر آن اس��ت که از تابستان س��ال جاری تا حدودی 
رونق به  بازار مس��کن بازگشته اس��ت، به گونه ای که در آذر ماه 
1396س��الجاری میزان معاملات صورت گرفت��ه از کل ماه های 
سال جاری بیشتر بوده اس��ت. از این رو به نظر می رسد با توجه 
به اینکه بهبود بازار فولاد جهان در ب��ازار داخلی نیز نمود یافته و 
آثار آن در افزایش قیمت محصولات داخلی فولاد در سال جاری 
کاملا قابل مشاهده بود، در صورتی که بازار مسکن به روند بهبود 
خود ادامه دهد سال پیش رو سال بهتری برای بازار داخلی فولاد 

باشد. 
  چی��ن در کن��ار اعمال اصلاح��ات بر بخ��ش عرضه، ب��ا اعطاء 
تس��هیلات مالی نیز موجب تقوی��ت کانون های مص��رف فولاد 
ش��ده اس��ت. دولت چین تا پایان  م��اه اکتب��ر 2017 معادل با 
1800 میلیارد دلار وام به بخش ه��ای اقتصادی تزریق کرده که 
سهم قابل توجهی از آن در مس��کن و زیرساختها مصرف شده و 
به افزایش تقاضای فولاد داخلی چین منجر ش��ده است. کاهش 
34 درصدی در صادرات جهانی ف��ولاد چین گواهی بر این مدعا 

است.  
بنابراین می توان گفت  که س��ال 2017 میلادی سال بهبود در 
بازار جهانی فولاد به شمار می آید. لازم به ذکر است که بر اساس 
پیش بینی انجمن جهان��ی آهن و فولاد  مص��رف جهانی فولاد 
در س��ال 2018 معادل با 1.6 درصد رش��د خواهد داشت که در 

مقایسه با سال 2017 رقم کمتری است.

مطالعه دقیق و برنامه ریزی برای س��نگ آه��ن ، مدیریت مازاد 
تولید نس��بت به مصرف چراکه تولید قبل از اف��ق 1402 به 55 
میلیون میرس��د )در 1400(، انتقال واحدهایی با زیر س��اخت 
نامطلوب ،توس��عه روابط اقتصادی به منظور جذب سرمایه های 
خارجی با انتخاب کش��ورهای هدف، تعیی��ن تکلیف مجوزهای 
واگذاری شده بلاتکلیف و اضافه بر 55 میلیون تن در کل زنجیره 
، افزایش بهره وری بویژه درمصرف انرژی با بازس��ازی و نوسازی 
واحدهای با تکنولوژی و تجهیزات قدیم��ی و ادغام واحدهای با 
ظرفیت پایین در واحدهای بزرگ را  نیز م��ی توان از جمله این 

راهکارها برشمرد.

    در حال حاضرچالش های صنعت فولاد کدامند؟
توازن در زنجیره فولاد : همانط��ور که می دانید مطالعه طرح 
جامع فولاد ای��ران از معدن تا محصول با دس��تورکار س��ازمان 
ایمی��درو از س��ال 1393 انجام و ب��ا پایش س��الانه و پی گیری 
س��ازمان ایمیدرو درحلقه های انتهای زنجیره شامل فولاد خام، 
آهن اس��فنجی و گندله در توازن زنجیره اثر گذار بوده است . اما 
درابتدای زنجیره شامل سنگ آهن و کنسانتره با کمبود مواجه 

شده است.
 ذخائر قطعی شناخته ش��ده س��نگ آهن با درنظر گرفتن سند 
چشم انداز 1404 که هدف گذاری 55 میلیون تن فولاد خام مد 
نظر قرار گرفته، فقط تا حدود ده سال پس از افق 1404 کفایت 
زنجیره تولید را می کند. البته بخشی از این ذخائر بدلیل عمیق 
بودن برای اس��تخراج نیاز به تمهیدات خاصی است. بخشی نیز 

بدلیل خلوص پایین فر آوری بیشتری لازم دارد. 
درنتیجه بزرگترین چالش فولاد س��نگ آهن است در صورتیکه 
برنامه اکتش��افات ایمیدرو به نتیجه نرس��د صنعت ف��ولاد نیاز 
به واردات س��نگ پی��دا می کن��د. البته ب��ه نظر میرس��د نقاط 

امیدبخشی پیدا شده است.
بازار : بر پایه س��ند چش��م انداز افق 1404 پیش بینی تولید 55 
میلیون تن فولاد شده است. در این افق در بهترین حالت مصرف 
داخلی ح��دود 34 میلیون تن اس��ت. مازاد آن ص��ادرات هدف 
گذاری شده است. دست یابی به هر دو مصرف داخلی و صادرات 
آسان نیست پیش نیاز آن رونق اقتصادی و بستر سازی صادرات 

بویژه توسعه بنادر است.
محل اس�تقرار : بر اس��اس نتیجه مطالعات طرح جامع فولاد، 
هر گونه توس��عه و اح��داث درکن��اره های آبه��ای خلیج فارس 
و دریای عمان توجیه پذیر است. بس��یاری از واحدهای احداث 
شده و دردس��ت احداث بصورت پراکنده در کشور درنقاطی که 
با مشکلات زیاد زیرساختها روبرو است. پیشنهاد شده واحدهای 

مشکل دار قبل از بحرانی شدن انتقال یابند.
زیر ساختها : زیر س��اختهای واحدهای احداث شده و دردست 
احداث در مکان های نامناسب با مش��کل روبرو است. بویژه آب 
که تقریباٌ در پهنه وس��یعی از کش��ور با کاهش بازندگی و پدیده 
خشکس��الی روبروا س��ت. هر چند انتقال آب از خلیج فارس به 
مناطق کرمان و مرکزی بخشی از مش��کل را حل می کند  و نیز 
استفاده از پساب که منبع مطمئنی نیست مورد توجه قرار گرفته 
است. اما  کمبود آب از چالش های بزرگ این واحدها  و سایر زیر 
ساختها از جمله توس��عه خطوط ریلی و برق نیز از دیگر چالش 

های عمده است.
منابع مال�ی: منابع مورد نیاز برای احداث واحدهای در دس��ت 
احداث برای رس��یدن به 55 میلیون تن حدود هش��ت میلیون 
یورو که تا ح��دودی تامین و یا درح��ال تامین اس��ت از این رو 
منابع مورد نیاز زیر ساختها حدود سیزده میلیون یورو است که 

تصمیم گیری سریع درمورد تامین آن باید صورت گیرد.
استفاده از مقیاس: بیش��تر واحدهای احداث شده و در دست 
اح��داث دارای ظرفیتهای غیر اقتصادی اس��ت ب��رای مثال 52 
واحد با ظرفیت کمتر و یا مساوی 500 هزار تن احداث شده که 
جمعاٌ 6 میلیون تولید دارند و فقط یک واحد بالای 5 میلیون تن 

احداث شده است.
صادرات : درس��ال جاری صادرات رش��د مطلوبی داشته است. 
لکن بخش عمده ای از آن ش��مش و اس��لب بوده ک��ه به نوعی 
خام فروشی با ارزش افزوده پایین اس��ت. در ضمن این صادرات 
 تولید بعدی یعنی نوردها  را با مش��کل مواد اولیه روبرو س��اخته

 است.
ص��ادرات باید محص��ولات کیفی و نهای��ی با ارزش اف��زوده بالا 
باش��د. پیش بینی صادرات محصول در افق 1404 به روش های 
مختلف به حدود 12 میلیون تن می رسد ازاین رو در سند چشم 

انداز 20 میلیون تن هدف گذاری شده است .

از جمله این راهکارها می توان به توسعه و احداث 
واحدهای جدی�د در جنوب درکناره ه�ای آبهای 

خلیج فارس و دریای عمان اشاره کرد، 
مطالعه دقی�ق و برنامه ری�زی برای س�نگ آهن ، 
مدیریت مازاد تولید نسبت به مصرف چراکه تولید 
قبل از افق 14۰۲ به 55 میلیون میرسد )در 14۰۰(، 
انتقال واحدهایی با زیر س�اخت نامطلوب ،توسعه 
رواب�ط اقتص�ادی به منظ�ور جذب س�رمایه های 
خارجی با انتخاب کشورهای هدف، تعیین تکلیف 
مجوزهای واگذاری ش�ده بلاتکلیف و اضافه بر 55 
میلیون تن در کل زنجیره ، افزایش بهره وری بویژه 
درمصرف انرژی با بازسازی و نوسازی واحدهای با 
تکنولوژی و تجهیزات قدیمی و ادغام واحدهای با 
ظرفیت پایین در واحدهای بزرگ را  نیز می توان از 

جمله این راهکارها برشمرد.

راهکارهای اساسی برای برون رفت 
از چالش های پیش روی صنعت 

فولاد چیست:   



میزگرد فولادی رستی فرشاد کرباسچی

تکنولوژی ایرانی پِرِد،  حاصل اعتماد به توان داخلی 

    چه ش�د که ایران به چنین تکنولوژی 
نیاز پیدا کرد  و   وجه تمایز این تکنولوژی 

با MIDREX و HYL در چیست؟

رستی: تکنولوژی بومی PERED با مشورت 
گروهی از کارشناس��ان هن��دی و آلمانی روی 
آهن اسفنجی و فولاد سازی به سرانجام رسید. 
همانطور که مستحضرید، کش��ور ما بیشترین 
میزان تولید آهن اسفنجی در جهان با استفاده 
از گاز را دارد . ای��ران از نظر مناب��ع انرژی و گاز 
طبیعی دومین کش��ور در دنیا است و به همین 
خاطر توسعه فولاد متکی بر گاز طبیعی خواهد 
بود. از نظر تجربه تولید، از دیگر کشورها جلوتر 
هستیم . برخی متخصصان ایرانی در خارج روی 
اینگونه تکنولوژی ه��ا کار کردند و متاس��فانه 
دستاوردهایی که ایرانی ها در آن نقش داشتند 
به نام آن کش��ورها ثبت ش��د. اما فولادسازی با 
متفرق ش��دن تیم ایمیدرو و شرکت ملی فولاد 
عملا مث��ل احیاء ادام��ه پیدا نکرد. ای��ن اتفاق 
وقتی روی داد که ریس��ک کردن کار س��ختی 
بود. معتقدم تیم منس��جم در ایمیدرو، شرکت 
فولاد و MME این ش��هامت را به خرج دادند 
و این ریس��ک را پذیرفتند که ای��ن تکنولوژی 
در چهار واحد فولادس��ازی اجرا و پیاده سازی 
ش��ود. تکنولوژی که – در آن زمان- حتی یک 

واحدش نصب و اجرا نشده بود.
فرش�اد: در عرص��ه توانمندی های س��اخت، 
س��ازندگان داخل کش��ور و پیمانکاران بزرگ 
در قالب س��مینارها و نمایش��گاه های سالانه، 
توانمندی های خود را عرضه م��ی کنند. آنچه 
که مهم اس��ت بحث توانمندی های مهندسی 

اس��ت. از همین رو "ایریتک" به عنوان پیشانی 
مهندسی ایران ش��کل گرفت و با حمایت های 
ش��رکت مل��ی ف��ولاد در آن مقطع ک��ه بحث 
احداث کارخانه مبارکه مط��رح بود با مجموعه 
تنُِوا و جِنُوا و ش��رکت ایریتک شکل گرفت. این 
مجموعه با فضا و امکاناتی ک��ه برایش در فولاد 
خوزستان مهیا شد میدرکس 600 )هزارتنی( 
را توسعه داد و اولین مدول 800 هزارتنی زمزم 
در فولاد خوزس��تان را راه اندازی کرد. بعد از آن 
به اتکای این حرکت و حمایت هایی که صنعت 
فولاد از جمله ش��رکت MME و MMTE از 
مهندس��ان داخل انجام داد، توس��عه ظرفیت 
اح��داث ظرفی��ت آه��ن اس��فنجی و  کارخانه 
های احیای مس��تقیم با روش��ی متفاوت تر از 
میدرکس شکل گرفت. آلمان گروه متخصصی 
بین س��الهای 75 تا 80 میلادی وقتی مجموعه 
مانیسمان، اس ام اس و مان جی اچ اچ طراحی 
کوره ه��ای EBT )تخلیه از ک��ف( کار کردند 

ش��رکتی به اس��م فوک��س قصد داش��ت حق 
لیس��انس این تکنولوژی را نپ��ردازد. بنابراین 
ش��رکت های ایرانی ب��ه دنبال ای��ن بودند که 
کار متفاوتی انجام دهند ت��ا از پرداخت هزینه 
های اضاف��ی از جمله حق عضویت و لیس��انس 

جلوگیری کنند.
دومین واحد که از ای��ن تکنولوژی بهره می برد 
فولاد نی ریز اس��ت و دومین مدول پرِِد به بهره 
برداری رس��ید . لازم است که نکته ای را متذکر 
ش��وم؛ دلیل اینکه چرا به این ن��وع تکنولوژی 
که به دس��ت متخصصان ایرانی س��اخته شده 
می بالیم این اس��ت که ایران تولید بیش از 50 
درصد آهن اسفنجی جهان را به خود اختصاص 
داده اس��ت و در آینده با توجه به چشم انداز 55 

میلیون تنی، بهرمندی از چنین دستاوردهایی 
فعالیت هایمان را تس��هیل خواه��د کرد. توجه 
داشته باشیم که بیش از 35درصد از کل فولاد 
دنیا ب��ا روش کوره های ق��وس الکتریک تولید 
می شود که خوراک مناس��بش آهن اسفنجی 
اس��ت. فکر می کنم در این زمینه رس��التی بر 
 MMT و MME ،دوش شرکت های ایریتک
اس��ت. MME توجه ویژه بر روی پرفورمنس 
پلنت باید داشته باش��د. این روش با میدرکس 
مش��ابهت ها و تفاوت هایی دارد. از مزیت های 
اساس��ی این روش می توان به میزان س��رمایه 
گذاری پایین تر، هزینه های بهره برداری کمتر، 
آلودگی کمتر زیست محیطی، قابلیت انعطاف 
ب��رای مصرف س��نگ آهن و همچنی��ن امکان 
دس��تیابی به ظرفیت های بیش از یک میلیون 

تن در سال اشاره کرد.
کرباس�چی: متخصص��ان ایران��ی بر اس��اس 
تجربیات خود، ابتدا یک ایده را مطرح و سپس 
 PERED روش احیای جدیدی را تحت عنوان
اب��داع کردند. در ای��ن تکنولوژی تلاش ش��ده 
تا از مزای��ای دو روش قبلی بهره گرفته ش��ود و 
حتی در موارد متعددی ای��ن قابلیت ها افزایش 
پیدا کند. در تکنولوژی نام ب��رده، امکان تولید 
محصولات متنوعی همچون احیای مس��تقیم 
 ، Direct Reduced Iron ،س��نگ آه��ن
 HDRI و )HBI( بریکت گرم آهن اس��فنجی
مطابق با نیاز مش��تری وجود دارد. برای تولید 
محص��ولات در تکنولوژی یاد ش��ده می توان از 
گاز طبیعی یا گاز س��نتز اس��تفاده کرد. لازم به 
 ذکر اس��ت که واحده��ای احداث ش��ده با این 
تکنولوژی هر س��اله با ظرفیت ح��دودی 800 
هزار تن می توانند تا حدود یک میلیون تن آهن 

اسفنجی تولید کنند.
به لحاظ وجود مناب��ع سرش��ار گاز طبیعی به 
عنوان مواد اولیه در ایران در پروسه فولاد سازی 
استفاده از آهن اسفنجی، استفاده از تکنولوژی 
پرد در کش��ور ما ضروری بود. تولید آزمایش��ی 
آهن اس��فنجی با تکنولوژی پرد در ابتدای سال  
با ریت ) نرخ ( خوب ش��روع ش��د و خوشبختانه 
به موفقیت هایی دس��ت پیدا کردیم و در ادامه 
برای این تکنولوژی اصلاحات��ی برایش در نظر 
گرفتیم. بح��ث اینکه چه ش��د که س��راغ این 

تکنولوژی رفتیم، این بود که متخصصان به این 
جمع بندی رسیدند فعالیت های انجام شده در 
ایران و چه در خارج روی تکنولوژی های تولید 
آهن اسفنجی ارزیابی شود. در سنوات گذشته 
در راس��تای اهداف اقتص��اد مقاومت��ی و عدم 
وابستگی نسبت به تکنولوژی که به هرحال حق 
لایس��نس باید پرداخت می کردیم؛ خارجی ها 
یک س��ری اصلاحات این تکنولوژی را به دلیل 
تحریم ها به ما نمی دادن��د و محدودیت هایی 
را ایجاد کردن��د. این ایده از اوای��ل دهه 1380 
مطرح و در س��ال 86 ق��راداد آن امضا ش��د. در 
ای��ن راس��تا MME به عن��وان تنها ش��رکت 
فنی مهندس��ی ایمیدرو عهده دار س��اخت این 
تکنولوژی شد و جمعی از متخصصان ایرانی به 
اضافه متخصصان عمدتا هندی، این تکنولوژِی 

را به نام کشورمان به ثبت رس��اندیم و در چهار 
پروژه استانی شادگان بافت، نی ریز و میانه از آن 
استفاده  می شود. در راه اندازی این تکنولوژی 
نگرانی هایی نه در س��طح فنی بلکه در س��طح 
مسئولان کلان وجود داش��ت که خوشبختانه 
در اولین گام توانستیم آهن اسفنجی با مزایایی 
برتر تولید کنیم. یکی از ویژگ��ی های پرد این 
است که در کارخانه شادگان طی 24 ساعت اول 
توانستیم به متالیزاس��یون 93 درصد برسیم و 
میزان تولید نزدیک 70 تن در ساعت دستاورد 
بزرگی بود. چیزی که در تکنولوژی مشابه دیده 

نشده است.
چون تکنولوژی جدیدی بود انتظار می رفت که 
در بعضی تجهیزات مشکل ایجاد شود و انتظار 
می رفت یک هفته تا رسیدن به محصول طول 

احسان احمدی
به گفته کارشناسان و متخصصان صنعت فولاد بهره گیری از این روش جدید برای تولید آهن اسفنجی نس�بت به روش های سابق مزیت هایی را به 
دنبال دارد. با دس�تیابی به این تکنولوژی در جهان صنعت فولاد ایران، مس�یر کاملا متفاوتی را در زمینه تولید دنبال می کند . با توجه به اهمیت این 
تکنولوژی ، ایمیدرو در میزگردی با حضور کارشناسان باسابقه و متخصص این حوزه ، به بررس�ی » تکنولوژی بومی تولید آهن اسفنجی PERED « نسبت به سایر تکنولوژی های 
پرِد نقطه عطف صنعت فولاد کشور است و تحول این صنعت را درپی خواهد  روز جهان همچون MIDREX و HYL و ... پرداخته اند.کارشناسان این میزگرد معتقدند که، تکنولوژی ِ
داشت. متخصصان این میزگرد بر این نکته تاکید داشتند دستیابی به دانش و تکنووژی پِرِد حاصل اعتماد مدیران به شرکت های داخلی،  خودباوری و ریسک پذیری مدیران ارشد 
بخش صنعت و معدن بوده است.اسدالله فرشاد مدیرعامل فولاد غدیر ایرانیان و مولف کتاب تکنولوژی آهن اسفنجی، محمد رحیم رستی مدیرعامل هلدینگ توسعه فولاد جنوب و 
از مدیران باتجربه صنعت فولاد، حسن کرباسچی مدیر دفتر MME در تهران )شرکت صاحب تکنولوژی ایرانی تولید آهن اسفنجی )Persian Reduction( و حسین عزیزطائمه 

مدیر بخش مهندسی MME در این میزگرد به بررسی این تکنولوژی مذکور از زوایای مختلف پرداختند.
مشروح این میزگرد را در ادامه می خوانید.

وقتی تکنولوژیی ایجاد می شود و می 
خواهد دستاوردهایش را به جامعه جهانی 
معرفی کند نیاز به یک رفرنس معتبر دارد. 
اگر تولید فولاد به روش احیای مستقیم، 

بومی سازی نمی شد ما باید برای هر مدول 
میدرکس دقیقا دو برابر این سرمایه 
گذاری را توسط خارجی ها انجام می 

دادیم.

بکش��د. اما به رغم زمان های تولید محصول در 
فرایندهای مش��ابه این خودش دستاوردی بود 
که به نوعی همه را ش��وکه کرد. این تکنولوژی 
آنق��در دقیق طراحی ش��د که توانس��ته با این 
محدودیت ها یک تولید خوب با کیفیت با نرخ 
تولید بالا عملیاتی شود.پس از آن به82 تن در 
ساعت افزایش پیدا کرد. و  بعد ها به تولید 100 

تن خواهیم رسید.
     ثبت این تکنولوژی ب�ا چه معیارهای 

همراه بوده است؟
فرش�اد: زمانی که می خواهیم یک تکنولوژی 
را به ثبت برس��انیم باید مراقب باشیم که کپی 
برداری دقیق از میدرکس نباش��د. وقتی مدول 
زمزم با ظرفیت 800 هزارتن احداث ش��د کار 
مهندس��ی اش در ایران انجام گرفت؛ ش��رکت 
کوبه که لیس��انس آن را از میدرکس خریداری 
کرده بود، اقدام ب��ه Claim ) ادعای حقوقی( 
کرد و باعث ش��د که با تحت فش��ار گذاش��تن 
ایریتک و ام ام ت��ی، با کوبه )اس��تیل( قرارداد 
ببندند که "کانسترکشن فی" )رقم پولی بابت 
س��اخت( و هم لایس��نس فی ) رقم پولی بابت 

اعطای مجوز( را به کوبه بدهند.
اکنون هم مگامدول هایی که در ایران زدیم، با 
پیگیری های مستمر موفق شدیم هم لایسنس 
فی را و هم کانسترکش��ن فی را برای اپریش��ن 
)بهره برداری( بگیریم. شکی در این نیست که 
وقتی می خواهیم طراحی ایرانی را ثبت کنیم، 
باید از جهاتی تفاوت های اساسی با میدرکس 

داشته باشد.

     کوبه ژاپن خواهان همکاری شد
کرباسچی: وقتی در کشور برنامه های زیادی 

برای تولید آهن اس��فنجی داری��م بنابراین به 
دنبال این رفتیم که تکنولوژی آن هم در اختیار 
خودمان باشد. این انتظار نیز هست که با توجه 
به نتایج بدس��ت آمده، این تکنولوژی را صادر 
کنی��م. در این زمینهMMEپروژه مش��ترکی 
را به ن��ام CSTM با چینی ها ب��ه میزان 300 
هزار تن دارد. چ��ون تا به ح��ال ریفرنس نبود 
مقداری هم این اعتماد در آن زمان کم شد الان 
بعد از پروژه شادگان در میانه و نی ریز دومین و 
سومین کارخانه پرد به تولید  رسیدند. در حال 
حاضر همه توجه ها به این تکنولوژی اس��ت و 
از کوبه ژاپن با مجموعه ما تماس گرفته ش��د و 

درخواست همکاری دادند!

     "کوبه" : نمی توانید!
رستی: اگر ما این تکنولوژی را نداشتیم حتی 
طرح های میدرکس��ی را که نصب کردیم به ما 
در ش��رایط تحریم اجازه تولید نم��ی دادند. در 
گذش��ته، ش��رکت های کوبه و میدرکس برای 
واحد زم��زم در خوزس��تان به هیچ وج��ه با ما 
همکاری نمی کردند و فقط برای بازدید به ایران 
س��فر می کردند و اذعان می داشتند شما هیچ 
وقت نمی توانید آن را به بهره برداری برسانید! 
جالب اینکه وقتی این مجموعه به بهره برداری 
رس��ید آمدند گفتند این را به اس��م میدرکس 

ثبت کنید و به اسم زمزم نباشد!
فرشاد: فعالیت در عرصه صنعت آهن و فولاد، 
طی 5دهه که شروع آن در اهواز و اصفهان بود، 
پایه ریزی ش��د. باید گام ه��ای بلندتری برمی 
داش��تیم. ما در بحث های دیگر ه��م جای کار 
داریم. ام��ا مهم بحث اقتصادی موضوع اس��ت. 
پرد برای اقتصادی کردن توسعه صنعت است. 
تولید آهن اسفنجی می تواند گام هایی را بردارد 
 MMTE که فردا رقاب��ت را بر ایرتی��ک و هم
افزایش دهد. هر گامی که MME بر می دارد 
به ارتقای توان مهندس��ی ایران کمک خواهد 

کرد.
ه��دف از طرح پ��رد کاهش مصارف و توس��عه 
تکنولوژی است و ش��عار ما این است که بر روی 
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لبه تکنولوژی هس��تیم. طرح پرد شاهکار احیای 
مستقیم است و خروجی این شاهکار قیمت تمام 
شده خواهد بود. یکی از مزایای این طرح کاهش 

مصارف است.

     این تکنولوژی به چ�ه میزان در کاهش 
هزینه ها اثر گذار است؟

کرباس�چی: در عمل باید راس��تی آزمایی شود 
که این مواردی که ش��رکت MME بر اس��اس 
محاس��باتش و بر اس��اس تکنولوژی که آن مزایا 
و کاهش مصارف را ایجاد می کن��د؛ تا چه اندازه 
عملی می ش��ود. یعنی بعد از اینک��ه به ظرفیت 
اسمی رسید به صورت دوره ای باید خروجی آن 
رصد ش��ود و مصارف حامل های ان��رژی با روش 
های مش��ابه دیگر را مقایس��ه کنیم. ب��ا توجه به 
نتایج مثبت در تولید آزمایش��ی به نظر می رسد 
بهبودهایی که در می��زان تولید ب��ه وجود آمده 

کاهش مصارف را نیز یه همراه خواهد داشت.
عزیز طائمه: هدف از ط��رح پرد کاهش مصارف 
و توسعه تکنولوژی است و ش��عار ما این است که 
بر روی لبه تکنولوژی هستیم. طرح پرد شاهکار 
احیای مس��تقیم اس��ت و خروجی این شاهکار 
قیمت تمام ش��ده خواهد بود. یکی از مزایای این 
طرح کاهش مصارف اس��ت. بخش��ی از کاهش 
مصارف به پاک بودن این تکنولوژی و بخش دیگر 

به ساختار بر می گردد.
رس�تی: اگر این تکنول��وژی را نداش��تیم و اگر 
می خواس��تیم طرف های خارجی کارخانه های 
احیای مستقیم بس��ازند، تا دوبرابر از ما پول می 

گرفتند.
یک��ی از مزیت ه��ای محصولات پرد این اس��ت 
که حمل و نقل آهن اس��فنجی آس��ان می شود. 
)چراکه به علت ترکیب با اکس��یژن، اکسید می 
ش��ود( تولید با تکنولوژی پرد عمل اکسید شدن 
را کاهش می دهد. از سوی دیگر نقدی که به این 
تکنولوژی وارد شده،  این است که وقتی خروجی 
اجرای این طرح مشخص نش��ده چرا در یک بازه 
زمانی فش��رده باید در 4 مجموعه فولادی مورد 

استفاده قرار بگیرد.
 MME کرباس�چی: در ح��ال حاضر ش��رکت
در جهان شناخته ش��ده و قطعا در زنجیره فولاد 
در قدم بعد و در بالادس��ت، از کنسانتره و گندله 
و در پایین دس��ت توس��عه بازار خواهیم داشت. 
همچنین در صنای��ع غیر فولادی مثل س��رب و 

روی نیز برنامه خواهیم داشت.
ما همین کاری که در تکنولوژی پرد انجام دادیم 
وظیفه داریم در تکنولوژی ه��ای دیگر به دانش 
فنی دس��ت پیدا کنیم. ایمیدر و دیگر شرکت ها 
یکس��ری نیازهای��ی در صنعت مع��دن و صنایع 
معدنی دارند و ما به دنبال این هستیم که با توجه 
ب��ه امکانات موجود ب��رای انتقال دان��ش فنی به 

عنوان یک پل ارتباطی از اروپا به ایران باشیم.
  اگر ما این تکنولوژی را نداشتیم به ما در شرایط 
تحریم اجازه تولید نمی دادند. در گذش��ته کوبه 
و میدرکس برای واحد زمزم در خوزس��تان با ما 
همکاری نمی کردند و اذعان داش��تند شما هیچ 

وقت نمی توانید آن را به بهره برداری برسانید!

    جزو 5 کش�ور صاح�ب تکنولوژی آهن 
اسفنجی هستیم

عزی�ز طائمه: ایران جزو 5 کش��وری اس��ت که 
اجازه ساخت چنین تکنولوژی را دارد . میدرکس 
اجازه س��اخت یک واحد به هیچ وجه نمی دهد و 
پرد برای اجرا در هر کشوری کاملا مستقل است 
ما می توانیم لایس��نس بفروشیم. به عنوان مثال 
ما برای ش��رکتی در برزیل می توانیم لایس��نس 
س��اخت پرد ارای��ه کنی��م و اجازه س��اخت این 

تکنولوژی را به هرمجموعه خارجی بدهیم.
کرباس�چی: در داخل یکی از مزیت های ما این 

اس��ت که قطعا در حد و اندازه قابل ملاحظ��ه و مزیت رقابتی، 
)نسبت به روش های مشابه( پروژه اجرا می کنیم.

رس�تی: وقتی MME وارد ایران شد و خواس��ت این پروژه را 
اجرا کند در مناقصه ش��رکت کرد و رقبای��ش تکنولوژی های 
"میدرکس" و "اچ وای ال" بودن��د. در کنار آن ها در این مناقصه 
حضور یافت و 4 طرح از 8 طرح را برنده شد و این در حالی است 
که تنها امتیازی که به م��ا داده بودند این بود در س��ال 86 می 

توانستیم در این مناقصه شرکت کنیم.
فرشاد: به رغم اینکه در آن س��ال ها این طرح رفرنس نداشت 
مدیران این ریس��ک را پذیرفتند م��ا در دوره ای که تحریم ها 
برداشته نشده بود به جامعه جوان مهندس��ی میدان دادیم. در 
پامیدکو، با هدف بومی سازی تولید گندله، این حرکت صورت 
گرفت. در ایران ف��ولاد آلیاژی تولید نمی ش��د و با قیمت های 
دوبراب��ر امروز واردات داش��تیم. م��ا اگر ب��ه مجموعه همچون 
MME میدان ندهیم نمی تواند توس��عه بازار داش��ته باش��د. 

جمعی از مس��ئولان جرات و جس��ارت پیدا کردند این قرارداد 
را امضا و در مناقصه با قیمت مناس��ب تر شرکت کردند. مطلب 
بعدی در تهیه کاتالیست است. الان دو شرکت سرو و خوارزم را 
داریم که کاتالیست تولید می کند و پیش از این کشور دیگری 
با هر قیمت دیگری به ما عرضه می کرد. در این زمینه امروز در 
تولید کاتالیست به جایی رس��یدیم که تولیدکنندگان ما اعلام 
کنند ما تعهد م��ی دهیم برای ش��رکت معدنی س��یرجان اگر 
کاتالیست های تولیدی جواب نداد تا 5 سال رایگان کاتالیست 
در اختیار این کارخانه قرار می دهیم و همچنین ضرر و زیان هم 

پرداخت می شود.
کرباس�چی: به نظر من در بحث اس��تفاده از دانش ایرانی باید 
ریس��ک کرده و انتظارات خود را تعدیل کنیم. برخی مسئولان 
به متخصصان ایرانی میدان دادند و نتایج ای��ن اعتماد را نظاره 
گر بوده اند. اگر مق��داری از نتایج ضعیف بود ب��از باید حمایت 
شود. بنابراین انتظار ما این اس��ت بر روی تکنولوژی پرد چنین 
سیاس��تی از جانب دس��ت ان��درکاران و مجموع��ه ایمیدرو و 

وزارتخانه به کار گرفته شود.

رس�تی: این تکنولوژی بدون اینکه راه را برای تکنولوژی های 
دیگر ببندد طراحی ش��ده و می تواند رشد کند و به حیات خود 

ادامه دهد.
عزیز طائمه: اولین کارخانه ای که در ایران،  توانس��ت روز اول 
93 درصد متالیزاس��یون )تبدیل به فلز( بگیرد پرد بود. برخی 
اوقات دو ماه طول می کش��ید تا به متالیزاسیون مورد نظرمان 
برسیم. در مورد تغییراتی که به واسطه استفاده از این تکنولوژی 
در کوره ه��ای جدید به وجود آم��ده باید گف��ت در روش های 
معمول تولید آهن اس��فنجی، گاز احیای��ی از طریق یک داکت 
به کوره وارد می ش��ود. اما در تکنولوژی جدی��د، ورود این گاز با 
اس��تفاده از دو داکت مجزا، انجام می ش��ود. بنابراین از یک  سو 
یکنواختی و هموژنی گاز احیایی را افزایش می دهد و از س��وی 
دیگر می توان کنترل آن را بیش��تر از روش های قبل در اختیار 

داشت.
از طرفی در روش های قدیمی تولید آهن اس��فنجی، 3 کلوخه 
ش��کن بالایی، میانی و پایینی استفاده می ش��ود؛ در حالی که 
در روش PERED، یکی از کلوخه ش��کن ها حذف ش��ده اند. 
همچنین در روش های معمول، گندله به صورت اختاپوس��ی به 
کوره تزریق می ش��د. اما در طرح جدید PERED، لوله تغذیه 
دیگری برای ورود گندله در مرکز کوره نیز تعبیه ش��ده اس��ت. 
این امر موجبات یکنواختی و تامین یکنواخت خوراک را فراهم 
می کند و در نهایت کارایی را افزایش خواهد داد. همین موضوع 
نیز، می تواند یکی از عواملی باشد که زمینه را برای حذف یکی از 

کلوخه شکن ها، مهیا  کند.
در روش MIDREX از لوله های��ی ب��ا قطر 8 این��چ به عنوان 
ریفورمر اس��تفاده می ش��ود. اما در ط��رح جدید ب��رای پلنت 
های 800 هزار تنی، ای��ن قطر تا 10 اینچ افزایش یافته اس��ت 
که موجبات کاهش تع��داد لوله ه��ا را فراهم می کن��د و اندازه 
نهایی محفظ��ه ریفورم��ر هم کوچک ت��ر می ش��ود. در روش 
جدید از کاتالیس��ت منحصر به فردی اس��تفاده می ش��ود. این 
کاتالیس��ت، شکس��ت گازهای احیای��ی را تس��ریع می کند و 
طول عمر بیش��تری نیز دارد. لازم به ذکر اس��ت که واحدهای

MIDREX ب��ه کمپرس��ورهای ارزان تر مجهز هس��تند. در 

حالی ک��ه در طرح جدی��د از کمپرس��ورهای س��انتریفیوژی 
زیمن��س اس��تفاده می ش��ود. ای��ن جایگزین��ی، آزادی عمل 
بیش��تری را ایجاد م��ی کند و هزینه ه��ای مصارف ب��رق و ... و 
نیز س��رمایه گذاری را کاه��ش می دهد. در ط��رح جدید تولید 
آهن اس��فنجی ب��رای پلنت ه��ای 800 هزار تن��ی، رکوپراتور 
 )سیس��تم بازیاب حرارت��ی( به ص��ورت معکوس نصب ش��ده

 است.
همچنی��ن در کوره ه��ای MIDREX خن��ک ک��ردن کوره 
به ص��ورت نقط��ه ای و س��پس درخ��ت کریس��مس انج��ام 
می ش��ود. ام��ا در روش PERED، خنک کنندگ��ی از طریق 
خط محیط��ی انجام می ش��ود. بنابراین خن��ک کاری در روش 
 جدی��د از توزی��ع، اثرگ��ذاری و کارایی بیش��تری برخ��وردار

 است.
تمامی موارد یاد ش��ده در نهایت موجبات بهب��ود فرآیند احیا 
را در ای��ن ابداع جدید فراه��م می آورند. در واق��ع باید گفت که 
تغیی��رات ایجاد ش��ده مزیت های��ی را به دنبال دارن��د. کاهش 
میزان س��رمایه گذاری اولیه یکی از مهم ترین مزیت های روش 
PERED به شمار می رود؛ همچنین نباید از توجه به این نکته 

غافل بود که سرمایه مصرف ش��ده نیز در داخل کشور استفاده 
خواهد ش��د و موجبات رونق هر چه بیش��تر صنای��ع داخلی را 
فراهم می آورد. بنابراین نبای��د از این نکته غافل ب��ود که دوره 
زمانی راه اندازی و رس��یدن به محص��ول در اینگونه طرح های 
جدید، از یک س��و به  علت تازگ��ی تکنولوژی و از س��وی دیگر 
به دلیل برخی مشکلات یاد ش��ده برای تجهیزات، طولانی تر از 
زمان های متداول در راه اندازی واحدهای میدرکس خواهد بود.

تکنولوژی ه��ای میدرکس��ی که در گذش��ته احداث ش��ده اند 
را می توان ت��ا ح��دودی و نه صد درص��د، بهبود بخش��ید و به 
PERED تبدی��ل کرد. این طرح برای فولاد خوزس��تان انجام 

ش��د و طی آن، ظرفیت 650 هزار تنی این واح��د به 850 هزار 
تن ارتقا یافت، یعنی با این تغییرات 30 درصد افزایش ظرفیت 

ایجاد شد.

کرباسچی:
اگر این تکنولوژی 

را نداشتیم و اگر می 
خواستیم طرف های 

خارجی کارخانه های 
احیای مستقیم بسازند، 

 تا دوبرابر از ما پول 
می گرفتند

تیم منسجم در ایمیدرو، 
 MME شرکت فولاد و
این شهامت را داشتند 

و ریسک را قبول کردند 
که این تکنولوژی در 

چهار واحد فولادسازی 
استفاده شود.

یکی از مزیت های محصولات پرد این 
است که حمل و نقل آهن اسفنجی 

آسان می شود. )چراکه به علت ترکیب 
با اکسیژن، اکسید می شود( تولید با 

تکنولوژی پرد عمل اکسید شدن را 
کاهش می دهد. از سوی دیگر نقدی 

که به این تکنولوژی وارد شده،  این 
است که وقتی خروجی اجرای این 

طرح مشخص نشده چرا در یک بازه 
زمانی فشرده باید در 4 مجموعه 
فولادی مورد استفاده قرار بگیرد.
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        گفت و گو با حسن کرباسچی مدیر عامل شرکت ام ام ایی در ایران

همراهی "پِرِد" در توسعه صنعت 
فولاد ایران

احمد بختیار
از سال گذشته تاکنون،  چهار پروژه از فولادهای استانی وارد مدار تولید شده اند. از چهار طرح 
آهن اسفنجی سه پروژه مربوط به تکنولوژی پِرِد )تکنولوژی ایرانی آهن اسفنجی( بوده است. 

این امر بهانه ای شد که گفت و گویی با حسن کرباسچی مدیر عامل شرکت ام ام ایی در ایران داشته باشیم.

    ارزیاب�ی ش�ما از اینک�ه پ�روژه ه�ای جدید 
 ف�ولادی ب�ا تکنول�وژی پِ�رِد وارد م�دار تولی�د 

می شوند، چیست؟
راه اندازی سومین کارخانه تولید آهن اسفنجی به روش 
پرِِد در شهرس��تان نی ریز را می توان نمونه دیگری از به 
کارگیری تکنولوژی روز در صنعت فولاد ایران دانس��ت.

 کارخانه آهن اس��فنجی نی ری��ز که به عن��وان یکی از 
طرح های استانی فولاد به ش��مار می آید،  از  تکنولوژی 
PERED  استفاده می کند که مزایای قابل توجهی در 

کاهش هزینه های س��رمایه گذاری و مصرف انرژی در 
پی دارد. این امر در نهایت به کاهش قیمت تمام ش��ده و 
تولید رقابتی منجر می شود. پیشتر نیز کارخانه های آهن 
اسفجی شادگان و میانه تحت لیسانس "تکنولوژی احیای 

مستقیم ایرانی" با همین ویژگی ها به تولید رسیده بودند.

     چه علتی برای شکل گیری و حضور این روش 
در صنعت فولاد وجود داشت؟

در واقع یکی از مهمترین دلایلی که پرِد وارد صنعت فولاد 
ایران شد، اتکای اصلی توس��عه صنعت فولاد بر پایه گاز 
طبیعی است. پیش از این تنها تکنولوژی های خارجی،  
به عنوان روش تولید آهن اس��فنجی،  مورد استفاده قرار 
می گرفت. ب��ا توجه به ظرفیت های توس��عه ای فولاد و 
همچنین گاز طبیعی فراوان، ضروری می نمود که ایران 
نیز خود فناوری جدیدی در مسیر توسعه فولاد، ارایه دهد 
که پرِِد بر همان اساس پا به عرصه گذاشته است.  اکنون 
تکنولوژی ایرانی پرِد با تغییراتی که توسط متخصصان 
ایرانی بر روی آن انجام شده، به عنوان یک تکنولوژی نو 
در کنار سایر روش ها عرض اندام می کند که با توجه به 
ایجاد آن بر پایه دانش گسترده بهره برداری و مهندسی در 
ایران طی سالیان طولانی، مزایا و برتری های آن نسبت به 

سایر تکنولوژی ها در همین مدت کوتاه اثبات شده است.
مزایای اح��داث کارخانه PERED  نس��بت به س��ایر 

تکنولوژی ها را ش��امل س��رمایه اولیه پایینتر،  انعطاف 
پذیری به اس��تفاده ازمواد اولیه محلی،  قابلیت اطمینان 
عال��ی)Reliability(، مص��رف آب و ان��رژی کمت��ر،  
سازگاری بیشتر با محیط زیست،  هزینه تعمیر و نگهداری 
پایین تر،  عملکرد بهتر،  عدم انتقال ارز به خارج برای خرید 
تکنولوژی،  تکنولوژی با استفاده بیش��تر از توانایی های 
مهندسی محلی،  مصرف انرژی پایین،  انعطاف پذیری به 
استفاده از سنگ توده و انواع گندله های ایرانی و سهولت 

بهره برداری دانست. 

     وجوه مش�ترک این تکنولوژی با روش قبلی 
چیست؟

 PERED(( روش جدی��د تولید آهن اس��فنجی پِ��رِد
را می توان روش��ی بهینه س��ازی ش��ده برای تولید آهن 
 PEREDاسفنجی دانست. این تکنولوژی تحت عنوان
Persian Reduction(( ، در آلمان و تحت لیسانس 

شرکت ایرانی MME به ثبت رسیده است. بهره گیری 
از این روش جدید برای تولید آهن اس��فنجی نسبت به 
روش های سابق مزیت هایی را به دنبال دارد.پیشتر برای 
احیای گندله آهن و تولید آهن اس��فنجی، از روش های 
دیگ��ری در داخل کش��ور اس��تفاده می ش��د. بنابراین 
واحدهایی که از این تکنولوژی ها بهره می گیرند، موظف 
هس��تند هزینه ای را تحت عنوان حق لیس��انس و حق 
عضویت در کلوپ آنها پرداخت کنند. اما در حال حاضر 
از آنجا ک��ه تکنولوژی جدید توس��ط متخصصان ایرانی 
ابداع ش��ده و به ثبت جهانی رس��یده اس��ت، واحدهای 
داخلی از پرداخت این گونه هزینه ها معاف خواهند بود. 
بنابراین در همین ابت��دای امر، کاهش هزینه های تولید 
را به  همراه دارد. مض��اف بر این، این تکنول��وژی ایرانی 
قادر به ساخت پلنتهایی با ظرفیت های مختلف و تنوع 
محصول در نق��اط مختلف جهان می باش��د و برای این 
 کار نیاز به اخذ مجوز از هیچ کش��ور و یا شرکت خارجی

 ندارد.
انتظار م��ی رود در آینده و با کس��ب تجربی��ات حاصل 
از راه ان��دازی و تحق��ق پارامتره��ای م��ورد انتظ��ار در 
تکنولوژی پ��رد، طرح ه��ای آتی کش��ور ب��رای تولید 
 آهن اس��فنجی ب��ا بهره گی��ری از ای��ن روش، احداث

 شوند. 

     آیا این روش قابلیت استفاده در کارخانه هایی 
که در حال حاضر فعال هستند را  دارد؟

سایر پلنت هایی که با تکنولوژی  های  دیگر در گذشته 
احداث ش��ده اند را می توان تا حدودی و ن��ه صد درصد، 
بهبود بخش��ید و از بعضی از مزای��ای PERED در آنها 
استفاده کرد. این طرح برای فولاد خوزستان انجام شد و 
طی آن، ظرفیت 650 هزار تنی ای��ن واحد به 850 هزار 
تن ارتقا یافت. یعنی 30 درصد افزای��ش ظرفیت با این 
تغییرات ایجاد ش��د. در نتیجه حتی واحدهای قدیمی 
می توانند از مزیت های این روش در جهت بهبود عملکرد 

خود استفاده کنند. 

     مزایای فنی و تخصصی پرد نس�بت به دیگر 
روش ها چیست؟ 

به طور خلاص��ه می ت��وان مزای��ای اح��داث کارخانه 
PERED  نسبت به سایر تکنولوژی ها را شامل سرمایه 

اولیه پایینتر،  انعط��اف پذیری به اس��تفاده ازمواد اولیه 
محلی،  قابلیت اطمینان عال��ی)Reliability(، مصرف 
آب و انرژی کمتر،  س��ازگاری بیش��تر با محیط زیست،  
هزینه تعمیر و نگهداری پایین ت��ر،  عملکرد بهتر،  عدم 
انتقال ارز به خ��ارج برای خرید تکنول��وژی،  تکنولوژی 
با اس��تفاده بیش��تر از توانایی های مهندس��ی محلی،  
مصرف انرژی پایین،  انعطاف پذیری به استفاده از سنگ 
 توده و انواع گندله های ایرانی و س��هولت به��ره برداری

 دانست. 

 HYL از راه ان�دازی اولی�ن پلنت تجاری احی�ا مس�تقیم گازی در جهان ب�ه روش
توسط ش�رکت HYLSAMEX بیش از شصت س�ال می گذرد. در طول این دوران 
تکنولوژی های مختلف پا به عرصه گذاشتند و پس از عبور از مراحل مختلف، یا رشد 
و تکامل پیدا کردند و یا در مراحل مختلف و پیچیده تجاری س�ازی از صحنه رقابت 
خارج ش�دند. در صورتیکه فراز و نش�یب تکنولوژی های مختلف را مروری اجمالی 
نماییم دلایل مختلفی را می توان برای س�یر نزولی و یا صعودی این تکنولوژی ها بر 

شمرد که بطور اجمالی به آن می پردازیم. 
هر تکنولوژی نوپا برای توس�عه مس�تمر و تکامل پیوس�ته و به تبع آن گرفتن بازار 
داخلی و جهانی ضروریست عوامل مختلفی را مورد نظر داشته باشد و هر کدام از این 

مولفه ها را در زمان خود و به اندازه کافی تحت کنترل و توجه قرار دهد.
مراحل اولیه ایجاد تکنولوژی که شامل تحقیقات و بررسی های اولیه و ایجاد پایلوت 
و غیره تا رسیدن به اولین پلنت تولیدی می باش�د در اکثر تکنولوژی های نو ظهور 
به درستی و با کیفیت مناس�ب انجام می گردد ولی مراحل ثانویه که شاید مهمتر از 
ایجاد هسته اولیه تکنولوژی اس�ت به دلایل مختلف و با ارزش گذاری مراحل اولیه 

پیگیری نم�ی ش�وند. تکنولوژی جدی�د برای 
توسعه و فراگیر شدن نیاز به تحقیقات پیوسته 
و اصولی و ادام�ه دار و بازاریاب�ی دارد و باید در 
مس�یر توس�عه ی دائم قرار گی�رد. خصوصا در 
مراحل اولیه پیش�رفت باید پوش�ش مناسبی 
از لحاظ هزینه ای داده ش�ود تا مسیر توسعه و 
تحقیقات ک�ه در ابت�دا با هزینه های بس�یاری 

همراه است و با سرعت مناسب پیش رود.
اگر ن�گاه کوتاهی ب�ه اولی�ن تکنول�وژی احیا 
مس�تقیم )HYL(  مکزیکی و مسیر توسعه ای 
آن داشته باش�یم متوجه می ش�ویم که پس از 
سال ۲۰۰6 که کنسرسیومی که توان بالای مالی 
و ارتب�اط جهان�ی دارد صاحب ای�ن تکنولوژی 
و مسئول گس�ترش آن ش�د، روند حرکتی این 
تکنولوژی را به طور کلی با شیبی بسیار بیشتر 
از قبل به جلو برده است. آنچه که مشخص است 
تکنول�وژی HYL تا قبل از ایجاد کنسرس�یوم 
جدید نیز حرکتهایی جهش�ی داش�ته است و 
نقاط تکنولوژیکی بس�یاری را ارائه نموده است 
ولی عدم تامین مالی مناس�ب و عدم دسترسی 
به بازارهای جهانی نقطه ضعف عم�ده ای برای 
آن محسوب می شده است. بطور کلی اگر روند 
رش�د یک تکنولوژی را به س�ه مرحل�ه اصلی 
ایجاد، تکمیل و توس�عه پایدار تقس�یم کنیم، 
برای مان�دگاری ی�ک تکنول�وژی در بازارهای 

جهانی مرحله آخر که توسعه پایدار می باشد ش�اید عامل اصلی ماندگاری و تجاری 
شدن فراگیر باشد.

تکنول�وژی احیا مس�تقیم PERED بعنوان ی�ک تکنولوژی ج�وان در این صنعت 
از س�ال ۲۰۰6 پا به عرصه وجود گذاشته اس�ت و با توجه به اینکه آخرین تکنولوژی 
ارائه ش�ده در زمینه احیا مس�تقیم می باشد بس�یاری از مش�کلات و معایب سایر 
تکنولوژی ها را رفع کرده اس�ت. به دلیل اینکه ایران بعنوان بزرگترین تولید کننده 
آهن اسفنجی در جهان می باشد و سابقه ساخت کارخانه های احیا مستقیم را تحت 
لیسانس سایر تکنولوژی ها دارا می باشد و در زمینه بهره برداری نیز پیشرو است لذا 
جمع ش�دن حاصل این دانش ها در تکنولوژی PERED نقطه قوتی بسیار با ارزش 
شده است. مزایا و برتری های این تکنولوژی و نقاط قوت آن در مقالات بسیار زیادی 
مورد بحث قرار گرفته اس�ت و نتایج حاصله از دو پلنت در حال کار که در سال ۲۰17 
راه اندازی شده اند نیز موید این موضوع اس�ت. در حال حاضر تکنولوژی پرد از سه 
مرحله ی ایجاد، تکمیل و توس�عه ی پایدار، مرحله اول را با نتایج بسیار چشمگیری 
پشت سر گذاشته است و در مرحله ی دوم که تکمیل می باشد در حال فعالیت موثر 
اس�ت ولی آن چیزی که نیاز به تمرکز و توجه بیش از پیش دارد مرحله ی توسعه ی 
پایدار اس�ت. هر چند بطور کامل نمی توان مراحل تکمیل و توس�عه را مجزا دانست 
ولی فاز توس�عه پایدار بیش�تر فاز نگاه به جلو با دیدگاه گس�ترش بازار و با تکیه بر 

مرحله تکمیل می باشد.
از چهار طرح استانی که توس�ط تکنولوژی PERED اجرا گردیده است پروژه های 
ش�ادگان و میانه در ح�ال تولید می باش�ند و در مقایس�ه ب�ا پلنت های مش�ابه از 
مش�خصات عملکردی بهتری برخوردار هس�تند. مضاف بر آن این تکنولوژی بطور 
کامل در اختیار ایران است و بدون نیاز به کسب اجازه از سایر کشورها و یا شرکتهای 
خارجی قادر به اجرای پروژه در سایر کشورهای جهان می باشد و نیز هرگونه  تغییر 
و افزایش ظرفیت و اصلاح را می تواند بدون نیاز به اج�ازه اعمال نماید. همانطور که 

پروژه احیا مستقیم PERED در کشور چین با محصول HBI در حال اجرا  است. 
پروژه احیا مستقیم نیریز راه اندازی ش�د و پروژه احیا مستقیم بافت نیز در چند ماه 

آتی در فاز راه اندازی قرار خواهد گرفت.
نتایج حاصله از پلنت های اجرا شده توس�ط تکنولوژی PERED نشان می دهد که 
نه تنه�ا از لحاظ تکنولوژیکی این طرح قابل رقابت با س�ایر تکنولوژی ها می باش�د 
بلکه از لحاظ عملکردی از رقبا پیشی گرفته است و فضای جدیدی را برای صادرات 
تکنولوژی به سایر کشورها ایجاد کرده است. اگر فاز توس�عه پایدار با جدیت پیش 
برود قطعا مزایای این تکنولوژی صرفا به ایران ختم نمی شود و رقیب قدرتمندی در 

جهان برای سایر تکنولوژی ها خواهد بود. 

یادداشت
MME حسین عزیز طائمه – مدیر مهندسی

PERED تکنولوژی احیا مستقیم ایران
به عنوان شاهکار صنعت فولاد
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تکنول�وژی احی�ا مس�تقیم 
ی�ک  بعن�وان   PERED

تکنول�وژی ج�وان در ای�ن 
صنع�ت از س�ال ۲۰۰6 پ�ا به 
عرصه وجود گذاش�ته است 
و با توج�ه به اینک�ه آخرین 
تکنول�وژی ارائ�ه ش�ده در 
زمین�ه احی�ا مس�تقیم می 
باش�د بس�یاری از مشکلات 
و معایب س�ایر تکنولوژی ها 
را رف�ع کرده اس�ت. به دلیل 
اینکه ایران بعنوان بزرگترین 
تولید کننده آهن اس�فنجی 
در جهان می باش�د و س�ابقه 
س�اخت کارخانه ه�ای احیا 
مس�تقیم را تحت لیس�انس 
س�ایر تکنولوژی ها دارا می 
باشد و در زمینه بهره برداری 

نیز پیشرو است
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8 نی ریز

ش است.
ک میلیون قابل افزای

هزار تن است که تا ی
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نامه 7 طرح فولادی است که مشروح آن در ادامه می آید:

7

7
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اعلام کنید.

تولید حدود 230 هزار تن آهن اسفنجی 
از زمان افتتاح در فولاد میانه

هزار تن آهن اسفنجی تولید کرده است.230
96/11/30
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مجری طرح فولاد سفید دشت: 

طرح فولاد سفید دش�ت چهار محال بختیاری از جمله طرح های فولاد استانی اس�ت که واحد آهن اسفنجی آن در آبان 95 
افتتاح ش�د. این طرح در ۳5 کیلومتری جاده ش�هرکرد به بروجن قرار دارد و عملیات اجرایی آن در تیرماه 1۳۸6 در زمینی به 
مساحتت ۲5۰ هکتار آغاز شد. اجرای برنامه های پیش بینی شده توس�عه اقتصادی به منظور رسیدن به جایگاه مناسب تولید 
فولاد در کش�ور به میزان 55 میلیون تن در س�ال، کاهش واردات بی رویه فولاد و رس�یدن به خودکفایی در این صنعت، بومی 
سازی صنعت تولید آهن و فولاد در کشور و ایجاد اشتغال زایی  مناسب در اس�تان های  محروم از جمله موارد ضرورت اجرایی 

این طرح عنوان شده است.
این ط�رح ش�امل دو واح�د اصلی اس�ت. نخس�ت واحد احی�ای مس�تقیم ب�ه روش میدرکس اس�ت ک�ه در ای�ن واحد، 
گندله وارد ش�ده به س�ایت توس�ط گاز احیایی در داخ�ل کوره تبدی�ل به آهن اس�فنجی می ش�ود و این محص�ول در واحد 
 فولادس�ازی و ریخته گری ب�ه همراه قراض�ه آهن و دیگ�ر افزودنی ه�ا در کوره ق�وس الکتری�ک EAF ذوب ش�ده و پس از 
تصفیه سازی به صورت اسلب ریخته گری می شود. س�هم بخش داخلی در تامین تجهیزات این طرح در واحد احیا ۸۰ درصد و 
سهم بخش خارجی را حدود ۲۰ درصد و در واحدهای  ذوب ریخته گری سهم بخش داخلی 65 درصد و بخش خارجی ۳5 درصد 
است.این طرح با مش�ارکت 65 درصدی فولاد مبارکه و ۳5 درصدی سازمان توسعه و نوس�ازی معادن و صنایع معدنی ایران به 

بهره برداری رسید.
برای بررسی بیشتر 7 طرح فولادی کشور با محمود ارباب زاده ، مدیر عامل فولاد سفید دشت به گفتگو نشسته ایم که متن 

آن در ادامه آمده است؛

س�فید دشت

اشت�غال زایی

س�فید دشت

س�ف�ید دشت

س�ف�ید دشت

س�ف�ید دشت
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خواهد گذاشت.

را

احسان احمدی
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همچنین

66 درصد

ژ
ژ

ژ

،

ژ

ژ

احیای

ژ

شکل 1. توسعه ظرفیت های گندله سازی بین سالهای 1955 تا ۲۰1۸ کندله سازی در ایران:

احیای



اعضای تحریریه:
   سمیه عرب

        

 

  عالیه عزتی 
        

 

  افسانه مسافر  
        

 

  یوسف بهمن آبادی   
        

 

  احمد بختیار   
        

 

  احسان احمدی    
        

 

    
عکس:

حسین ارجمند


